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VE LI KO  Z B O R O V A N J E  POM U RS KE  M LA DI N E V  MURSKI  SOBO TI  POD GESLOM

LEPO JE  V NAŠI DOMOVINI BITI MLAD
Manifestaciji je prisostvoval tudi preds. Izvrš. sveta LRS B. Kraigher

Že od 5. junija dalje so se vrstile v M. Soboti razne prireditve o 
okviru Praznika mladine Pomurja, ki so dosegle višek v nedeljo. 
10. t. m. Političnega zborovanja ob zaključku  praznika se je udeležilo 
nad 500 mladincev, m ladink in delovnih ljudi iz raznih krajev Po
murja. Na zborovati ju pa je govoril predsednik Izvršnega sveta LRS  
tov. Boris Kraigher.

Kmalu po deseti uri se je na Ti
tovi cesti prikazalo čelo povorke z 
veliko jugoslovansko zastavo, ki so 
jo nosili nogometaši NK »Sobote«. 
Za njimi so se vrstili pionirji in pio
nirke, mladi miličniki, razni aktivi 
LMS iz podjetij, med katerimi smo 
opazili člane Kluba mladih grafičar
jev, ki so nosili veliko knjigo z na
pisom.

Posebno pozornost so vzbudile 
folklorne skupine iz Pomurja, med 
katerimi je bila tudi skupina ma
džarske narodne manjšine. Mogoč
na je bila tudi vrsta obveznikov 
predvojaške vzgoje, pripadnikov 
Jugoslovanske ljudske armade, ga

silcev in drugih. Na pisano ok raše
nih vozovih so se p rip elja li m la
dinci T ovarne dežnikov — L enda
va. pletilci košar s Kmetijskega 
gospodarstva Lendava, iz R akičana, 
iz Beltinec, iz V eržeja, v inogradni
škega gospodarstva Železne dveri 
in še cela vrsta  drugih. Na vozovih 
so med pesm ijo in godbo prikazo
vali svoje delo. Zlasti mogočna je 
bila vrsta trak toristov , k a te rih  mo
to rji so s svojim  d rd ran jem  na
polnjevali ozračje.

Po končani povorki, ki jo  je  g le
dala m nožica soboškega in okoliške
ga preb ivalstva  in ki je  tra ja la  
okoli pol ure, se je  večtisočglava 
množica zbrala  na prostoru pred 
soboško gim nazijo, k je r  je  bil po
stavljen oder za nastopajoče in go
vorniški oder z mikrofonom.

Slavnostno zborovanje je otvo
rila godba na p ihala soboške »Svo
bode«, ki je  p. v. Jožeta G rleca 
odigrala državno himno. Zatem je 
stopil na govorniški oder p redsed
nik O kra jn eg a  komite ja mladine

tov. Pleteršek in s k ra tk im  nago
vorom te r  pozdravom  gostov, zlasti 
p redsednika Izvršnega sveta LRS 
tov. Borisa Kraigher ja,  začel zboro

vanje. Za njim  je  burno pozdrav
ljen spregovoril predsednik, tov. 
Boris K raigher

Lepo je pogledati 
po prostranih  
valujočih žitnih  
poljih, l i to  je 
že v klasju.
Letos dobro kaže. 
Vedno bolj 
se bo priklanjalo  
in pozdravljalo  
svoje prijatelje.

(Foto  Kološa)

D O G O D K I  Z A D N J I H  D N I
V zadnjem času ni bilo iz Južne 

Amerike kakšnih posebnih vesti. Za 
čuda je minilo že več mesecev, da ni 
prišlo do nikakega upora ali »revo
lucije«. Zdelo se je, kot da je ven
darle nastopil mirni čas, čas izgrad
nje dežele in gospodarstva.

Zlasti smo mislili, da se je nova 
vlada v Argentini po odstranitvi 
prejšnjega predsednika Perona že 
konsolidirala in utrdila tako, da se 
lahko posveti notranjemu, intenziv
nemu gospodarstvu svoje dežele! 
Zdelo se je tudi, da so ostanki pe- 
ronističnega gibanja popolnoma uni
čeni. Toda zadnje vesti iz Argentine 
so demantirale take domneve. Pe
ronisti so se znova dvignili in upor 
je bil precej dobro organiziran. V 
rokah upornikov so se nahajala ne
katera mesta, med njimi Santa Rosa 
in La Plata, vojaško oporišče Cam
po de Maho, imeli so svojo radijsko 
postajo itd. V deželi so proglasili iz
jemno stanje in takoj zatem so za
čela padati življenja. V Buenos Aire
su so ustrelili okoli petdeset uporni
kov. vladni bombniki so bombardi
rali uporniška mesta, ječe so se na 
polnile s številnimi peronisti. Po iz
javah vlade predsednika Arombure 
pa je v deželi zopet vzpostavljen 
mir in da je upor že zatrt.

Še okoli mesec dni in obe glavni 
ameriški stranki, demokratska in re
publikanska, bosta morala pri 
Vrhovnem sodišču ZDA vložiti svoje 
predsedniške kandidate za jesenske 
volitve. Obema strankama gotovo ni 
lahko se odločiti, koga bosta pred
ložili za ta najvišji naslov. Še poseb
no težko pa je republikancem, ker 
je v zadnjem času zopet postalo 
vprašanje kandidature dosedanjega 
predsednika Eisenhowerja zelo pe
reče. Predsednik je namreč ponovno 
obolel in moral je biti operiran. 
Operacija je sicer uspela (dobil je 
srčni napad), toda kako bo lahko 
bolni predsednik izvrševal svoje 
dolžnosti v primeru, da ponovno 
kandidira in da je zopet izvoljen? 
S tem si belijo glave republikanci. 
Brez dvoma je to za njih važno, saj 
bi težko našli nadomestilo za Eisen
horverja, ki uživa precejšnje simpa
tije svojih volivcev.

Predsednik Tito na jugu Sovjetske zveze

Povsod vihar navdušenja
Prisrčno srečanje z delavci v Leningradu
K akor je  bil nad vse veličasten 

sprejem  predsednika T ita in ostalih 
članov jugoslovanske v ladne dele
gacije  v Moskvi, tako ni nič m anj 
zaosta ja l sprejem  v drugem  največ
jem  mestu Sovjetske zveze, v L e
ningradu. Stik z delovnim i ljudm i 
je  bil v L eningradu m orda med 
najbo lj prisrčnim i, kar jih  je  tova
riš Tito doživel v Sovjetski zvezi. 
Nad sto tisoč L eningrajčanov je  
p rih ite lo  na ulice in prisrčno po
zdravilo predsednika  Tita, njegovo

sprem stvo, p redsednika sovjetske 
vlade Bulganina in vse ostale.

V Leningradu si je  maršal  Tito

ogledal n a jp re j Tovarno e lektričnih  
stro jev , k je r  so ga delavci v iharno 
pozdravili. Ob te j p rilik i je  imel 
sek re ta r p a rtije  V jačenko k ra tek  
nagovor, s katerim  je  začel velik 
delavski m iting. G ovorila sta tudi 
p redsednik  Tito in Bulganin. Za
suta s cvetjem  sta nato zapustila  
tovarno.

N aslednjega dne je  bil na spo
redu ogled Petrovega dvorca in 
len ing rajske  slovite g a le rije  likov
nih um etnosti, E rm itaža. Tudi tu, 
kak o r povsod, je  tovariša T ita po
zdrav lja lo  na deset tisoče sov je t
skih državljanov.

V soboto, 9. ju n ija  se je  p red 
sednik Tito vrnil v Moskvo, k je r  
so nadaljeva li z državniškim i raz
govori, drugim i po vrsti. Prav tako 
kot prvi so se tudi ti odvijali v n a j
prisrčnejšem  ozračju.

N aslednjega dne je  jugoslovan
ska v ladna delegacija  s p redsedni
kom Titom odpotovala na potova
n je  po Sovjetski zvezi. Predsednika 
T ita  sp rem lja jo  prvi sek re ta r CK 
KP SZ, N ikita Hruščev, podpredsed
n ik  vlade M ikojan in drugi. Poto
van je  tra ja  sedem dni. Povsod, k je r  
so potovali, pa n a j so to bile rav
nine Južne. Rusije ali ob ljudena 
mesta, so p rih a ja li lju d je  in p red 
stavniki oblasti, da bi pozdravili 
visoke jugoslovanske goste.

Posebno slavnostno in na jb rž  nič 
m anjše po obsegu m nožičnosti kot 
v Moskvi so sp re je li predsednika 
Tita v herojskem  mestu ob Volgi, v 
S talingradu. N avdušenje je  bilo 
nepopisno. Ne m ilica in ne vojska 
nista mogli zadržati vzklikajoče 
množice S talingrajčanov, da ne bi 
prebili kordona, pozdravili m arša
la T ita in mu poskušali seči v roko. 
V v ih arju  navdušen ja  je  pozdravil 
m aršala Tita in ostale jugoslovan
ske delegate predsednik m estnega 
sovjeta, toda njegovih besed niso 
slišali niti tisti, ki so stali neposred
no blizu njega. Takšno je  bilo na
vdušenje ljudstva.

Predsednik  Tito je  govoril tudi 
tu k a j in v svojem  govoru zagoto
vi! p rija te ljs tv o  jugoslovanskih na 
rodov, ki ga goje do sovjetskega 
ljudstva  in do herojskega m esta 
S talingrada, ki je  zadalo fašističnim 
osvajalcem  prvi odločilni udarec. 
Burno pozdrav lj en je  spregovoril 
tudi sek re ta r CK KPSZ Nikita 
Hruščev.

Z obiska 
predsednika Tita 
v SZ: Državniški 
razgovori med 
jugoslovanskimi 
in sovjetskimi 
voditelji.

T O V A R I Š  B O R I S K R A I G H E R :
O S R E D O T O Č I T I  MLADI NO NA R A Z V I J A N J E  

Z A D R U Ž N E  D E J A V N O S T I
»Z velikim zadovoljstvom sem 

sprejel vabilo Okrajnega komiteja 
LMS, da se udeležim tega vašega 
praznika in vam v imenu Izvršne
ga sveta čestitam,« je dejal tov. 
Kraigher na začetku svojega govo
ra. »Na mladini leži odgovornost 
za nadaljnje delo pri izgradnji na
še socialistične domovine in zato se 
mora mladina osredotočiti na uspo
sabljanje lastnih sil, da bo to delo 
zmogla.«

V nadaljevanju svojega govora 
se je Boris Kraigher dotaknil obi
ska predsednika Tita v Sovjetski 
zvezi. Dejal je: »Danes marsikje 
govorijo, da pomeni ta obisk in ve
ličastni sprejem tovariša Tita v 
Sovjetski zvezi nekako vračanje 
Jugoslavije v vzhodni blok. Mislim, 
da se moramo popolnoma jasno za
vedati, da ne gre za nobeno vrača
nje Jugoslavije in ne za spremem
bo naše politike, marveč da ravno 
sprejem tov. Tita v SZ jasno izpri
čuje bistvene spremembe, ki so na
stale v teh letih v Sovjetski zvezi. 
Posebej važno je  naglasiti tiste be
sede, ki jih tudi tov. Tito v svojih 
govorih stalno poudarja, dejstvo 
namreč, da spor med Jugoslavijo in 
SZ ni bil nikoli spor med narodi 
FLRJ in narodi SZ.

Celotna naša politika je uspela

zaradi moči socialistične demokra
cije in delavskega razreda v dana
šnjem svetu kot tudi moči delav
skega razreda v Sovjetski zvezi. 
Ves čas. od prvega dne spora med 
nami in SZ, smo gojili zaupanje in 
dvigali vero v moč delavskega raz
reda in socialističnih sil. Ves čas 
smo poudarjali našo prepričanost, 
da morajo tiste sile, ki so izvedle 
Oktobrsko revolucijo v Sovjetski 
zvezi, priti ponovno do veljave in 
da lahko prav zaradi tega gledamo 
z zaupanjem v bodočnost. Ravno 
sprejem tovariša Tita v Sovjetski 
zvezi dokazuje, da je bila naša ve
ra v moč delavskega razreda in so

cialističnih sil pravilna in da je  ta 
naša vera doživela ponovno potrdi
tev. Ravno to je tisti veliki uspeh 
naše celotne politike.

V nadaljevanju svojega govora 
je tov. Boris Kraigher omenil, da 
se morajo napredne sile na Zapadu 
in vodstva tistih držav, ki so nas 
podprle v naši borbi proti stalinski 
hegemoniji, veseliti tega, da so tudi 
oni pripomogli k temu, da se odno
si v današnjem svetu izboljšujejo  
in da lahko naša mladina zre v bo
dočnost z vero, da bo mogoče pre
prečiti nove vojne in obvarovati 
mir.

(Nadaljevanje na 2. strani)

Tov. Franc Rogi na osmi seji OLO M. Sobota:

Pobude delovnih ljudi Pomurja
naj pridejo še bolj do izrazaZa osmo sejo, ki jo je imel OLO 

M. Sobota v petek, 8. junija, bi 
lahko dejali, da je potekala v zna
menju sprejem anja odlokov in šte
vilnih sklepov, ki se nanašajo pred
vsem na gospodarske organizacije 
v Pomurju. Sprejeta sta bila dva

važnejša odloka: odlok, v katerem 
j e določeno, da je v nekaterih ka
tastrskih občinah Apaške kotline 
potrebno dovoljenje za sečnjo gozd
nih dreves izven gozdov, v vsem 
Pomurju pa za sečnjo dreves doma
čega kostanja in topolov vseh vrst, 
in odlok o občinskem prometnem 
davku za proizvode in storitve za
sebnih obrtnikov in drugih davčnih 
zavezancev. Nekoliko so spremenili 
in dopolnili tudi okrajni statut v 
tem smislu, da bo odslej deloval 
pri OLO še enajsti svet: Svet za 
finance in gospodarsko načrtovanje. 
Ustanovili so tudi dvoje tajn ištev  
za finance in za delo. Število usluž
bencev OLO se bo tako povečalo 
za 12. Omenjena odloka in druge 
sklepe sta O krajni zbor in Zbor 
proizvajalcev sprejela na ločenih 
sejah.

Po kratkem odmoru je bila skup
na seja obeh zborov OLO. Na njej 
so razrešili dosedanje svete OLO in 
imenovali nove. Prav tako so ime
novali načelnike novoustanovljenih 
tajništev in nekatere vodilne usluž
bence v okrajnih ustanovah. S po 
sebnim odlokom so prevzeli Komu
nalno banko v M. Soboti v okrajno 
pristojnost, imenovali njen upravni

odbor, razen tega pa še več orga
nov družbenega u p ra v ljan ja  pri 
ustanovah. N ajvažnejše  pa je  bilo 
poročilo p redsednika OLO tovariša 
F ra n ca  R ogla  o delovanju  oblastnih 
in d ružbeno-upravnih  organov v 
pokra jin i. \z  sicer zelo obširnega 
poročila povzemamo nekaj glavnih 
misli.

(Nadaljevanje na 2. strani)

PRIZNANJE 
NAŠI MLADINI

Za uspešne prireditve v Tednu  
pom urske mladine, zlasti še I. telo
vadnega zleta Pomurja, izrekamo  
javno priznan je vsej sodelujoči m la
dini, O krajni zvezi društev »Parti
zan« M. Sobota, požrtvovalnim  te
lesnovzgojnim delavcem in vadite
ljem ter O krajnem u kom iteju LMS 
M. Sobota.

Na seji, dne 12. junija  1956.
O krajni odbor SZDL 

M . Sobota

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 15. do 25. ju n ija

Nestalno, s pogostimi padavina
mi. suha razdobja  ne bodo daljša  
od 3 dni. Od konca prihodnjega 
tedna d a lje  jasno  poletno vreme.



Iz poročila predsednika OLO na VIII. redni seji:

Uspešno, a premalo ljudsko
Ljudski odbori in njihovi organi 

so se že dokaj uveljavili. Največje 
težave pa so na okraju in občinah 
zaradi pomanjkanja dobrega kadra 
v državni upravi. Mnoga službena 
mesta še niso zasedena z ustrezni
mi strokovnjaki. Povsod še tudi ni 
opaziti prave razmejitve med 
oblastnimi organi in državno upra
vo. Mnogi volivci nimajo prave 
predstave o delovanju ljudskih od
borov in njihovih svetov, zato jim 
bo potrebno to neutrudno tolmačiti, 
kajti družbeno sam oupravljanje se 
bo popolnoma uveljavilo samo te
daj. če bomo imeli tudi državno 
upravo, ki bo sklepe njegovih or
ganov pravočasno in dosledno ures
ničevala v mejah naših zakonov. 
Tako bomo tudi popolnoma spod
rezali korenine birokratizmu, ki še 
tu in tam poganjajo.

Okrajni ljudski odbor je v 
osmih mesecih, odkar obstaja v se
danji sestavi, dokaj uspešno oprav
ljal svoje poslanstvo; zbora sta ve
činoma razpravljala na ločenih se
jah. na skupnih sejah pa so bila 
prebrana poročila. Sej se je v 
Okrajnem zboru povprečno udele
ževalo 85, v Zboru proizvajalcev pa 
80 odst. odbornikov, ki pa so pre
malo posegali v razprave; največ
krat sp se oglasili, ko je bil na 
dnevnem redu njim poznan ali za
nje važen življenjski problem. 
Dnevni redi sej so bili večkrat tudi 
preveč obširni, zato odborniki niso 
mogli biti do kraja pozorni na vse 
tisto, o čemer je bilo potrebno od
krito spregovoriti in tudi sklepati. 
V bodoče bo moralo obveljati: od
borniki naj bi pred vsako sejo do
bili gradivo v roke, da ga bodo 
lahko poprej tudi sami proučili, se

je naj bodo bolj pogoste, dnevni 
redi pa manj obširni.

Mnogim odbornikom tudi niso 
dovolj znane razmere v posameznih 
predelih okraja, kar bo treba po

praviti z obširnejšimi in natančnej
šimi poročili na posameznih sejah, 
kajti le tako bodo odborniki bolj 
zanesljivo odločali v prepričanju, 
da so tudi prav storili. Drugače pa 
so bile razprave na dostojni ravni 
in ni prišlo do nikakih lokalističnih 
nasprotij ali izpadov, kar je po
trebno še posebej poudariti zatega
delj, ker so v sedanjem OLO pred
stavniki levega in desnega brega 
Mure.

Zbor proizvajalcev
 in delavsko 

   samoupravljanje

Pri vseh zborih OLO deluje več 
odborniških komisij, ki so se v 
glavnem redno sestajale in imele 
vedno tudi dovolj posla. Njihova 
naloga je, da proučujejo predloge 
svetov, drugih organov in državlja
nov ter jih s svojimi pripombami 
posredujejo OLO. Delovanje od
borniških komisij pa je bilo dose
daj premalo poglobljeno in resno, 
o čemer priča tudi slaba udeležba 
odbornikov na sejah. Komisija za 
delavsko sam oupravljanje, ki bi 
morala biti v Zboru proizvajalcev 
najbolj aktivna spričo dokaj pro
blematičnega stanja v nekaterih 
gospodarskih organizacijah, pa se 
dosedaj sploh še ni sestala, kar ji 
vsekakor ne moremo šteti v dobro. 
Sicer pa so razprave o gospodar
skih problemih dokaj živahne v 
Zboru proizvajalcev.

Pri nas imamo 11 okrajnih sve
tov, ki so dela zmožni in že vneto 
opravljajo svoje naloge. Včasih na 
hoče kateri svet prevzeti vlogo OLO

(je sam OLO v malem!), namesto 
da bi opravljal samo tisto, za kar 
je tudi pristojen kot upravni organ 
ljudskega odbora. V svetih je tudi 
premalo ljudi iz proizvodnje in 
preveč uslužbencev — delavcev je 
sedem, kmetov devet, uslužbencev 
pa kar 65 ali 54 odst. vseh članov. 
Res je  sicer, da n a j bi v svetih bili 
ljudje, ki so strokovno sposobni in 
imajo tudi druge vrline, kar pa še 
ne pomeni, da takih članov ne bi 
mogli najti med delavci in drugimi 
delovnimi ljudmi v pokrajini. Vsi 
sveti že imajo več ali manj kaj po
kazati, med najbolj marljivimi pa 
so Gospodarski svet, Svet za notra
nje zadeve in splošno upravo, svet 
za šolstvo in svet za zdravstvo, ki 
so imeli dosedaj največ sej.

Za vse svete, razen gospodarske
ga in šolskega, pa še posebej ve
lja, da so bili dosedaj vse premalo 
povezani z vrstniki pri občinskih 
ljudskih odborih. Tesnejše sodelo
vanje bi prav gotovo prineslo ugod
ne rezultate, slednjim pa bi mnogo 
pripomoglo, da bi se bolje znašli 
pri svojem delu.

Samouprava je ljudem 
vedno bolj blizu

V Pomurju imamo 10 občin. N ji
hovi ljudski odbori so se dosedaj 
še kar redno sestajali — v osmih 
mesecih odpade na en ObLO od 7 
do 13 sej (največ v M. Soboti: 
13) — vendar pa je včasih vsebina 
njihovih sej premalo življenjska. 
Dnevni redi so večkrat preobširni, 
zato pa so razprave predolge in pre
malo temeljite. Sicer pa se odborni
ki radi oglašajo, predvsem takrat, 
kadar je govora o zadevah, ki so 
jim najbolj razumljive. V razpra
vah je dosedaj sodelovalo od 30 do 
50 odst. odbornikov, njihova udelež
ba na sejah pa se giblje od 80 do 
95 odst. Večinoma dajejo odborniki 
dobre in uresničljive predloge, po
samezniki pa tudi zabredejo in vča
sih zahtevajo sredstva, katera ni 
mogoče dodeliti njihovim občinam. 
Posamezniki se večkrat znajdejo 
na repu dogodkov in s kritiziranjem 
določenih ukrepov povzročajo ne
zadovoljstvo med svojimi volivci.

Tudi občinski sveti, ki jih je v 
pokrajini 98 in štejejo čez 750 čla
nov, v glavnem zadovoljivo oprav
ljajo svoje naloge. So pa med n ji
mi tudi taki. ki se nikakor ne mo
rejo znajti, se izgubljajo v manj 
važnih problemih, celote pa ne vi
dijo. ali pa dajejo svoj pristanek 
za določene sklepe tik pred seja
mi ljudskih odborov, samo da for
malno zadostijo zakonskim predpi

som. Vzgoja ljudi, ki sodelujejo v 
občinskih svetih, je  zategadelj ena 
najvažnejših nalog.

KRAJEVNI ODBORI IN POBUDE 
VOLIVCEV

Čez 1100 ljudi sodeluje v 171 
krajevnih odborih, ki so se v na
šem okraju še najbolj uveljavili. 
Srečujejo se z najbolj konkretnimi 
problemi, zato lahko mnogo storijo za 
napredek podeželja. V času svojega 
obstoja so že opravili marsikaj ko
ristnega, še več pa bi lahko, če bi 
jim občinski ljudski odbori poma
gali z denarnimi sredstvi, ki jih 
nujno potrebujejo za razvijanje sa
moiniciative prebivalcev svojih kra
jev. Največ so krajevni odbori do
sedaj storili za popravilo cest, poti 
in drugih komunikacijskih naprav. 
V nekaterih občinah* pa je še pre
cejšen odpor proti njim — za večje 
število KO bi se morali zavzeti zla
sti v graški, videmski in cankovski 
občini.

Udeležba na zborih volivcev je  
kaj različna; odvisna je pač od te
ga, ali je  zbor za ljudi tudi zani
miv po obravnavanem gradivu, ali 
in kako poročajo odborniki svojini 
volivcem itd. Nekateri odborniki 
prihajajo na zbore volivcev popol
noma nepripravljeni ali pa ne upa
jo samostojno poročati o delovanju 
ljudskega odbora. Posebno poglav
je je sklepčnost na zborih; pone
kod se še vedno dogaja, da štejejo 
namesto volivcev kar kmečka go
spodarstva, kar pa ni zakoniti ključ 
za ugotavljanje sklepčnosti. V ne
katerih krajih  so na zborih že tudi 
sprejeli sklepe, ki nasprotujejo za
konskim predpisom; z natančnejšim 
tolmačenjem novih zakonov bo po
trebno še veliko naših ljudi pripe
ljati do spoznanja, da temelji naša 
socialistična demokracija na spošto
vanju zakonov.

Priredil S. K.

Praznik mladine Pomurja
(Nadaljevanje s 1. strani)

Danes lahko osredotočimo vse 
svoje sile v graditev naše domovi
ne, je nadaljeval tov. Kraigher, v 
krepitev gospodarske moči in od
pravo zaostalosti. Zaradi tega je pri 
vsem tem danes osnovna naloga 
naše mladine, boriti se proti zaosta
losti, za dvig delovne sposobnosti 
in delovne storilnosti. To pa zahte
va od mladine mnogo učenja in po
žrtvovalnosti in vneme pri delu za 
nadaljnje izpopolnjevanje posamez
nika kot tudi kolektivov.

Tov. Kraigher je govoril še na 
kratko o naši zadružni politiki na 
vasi in dejal, da je  prav na področ
ju kmetijske proizvodnje naša 
osnovna naloga, premagati tehnično 
zaostalost kot tudi zaostalost v 
splošnem poznavanju proizvodnje. 
Prav delo v km etijskih zadrugah 
in osredotočenje mladine na razvi
janje naše zadružne dejavnosti lah
ko bistveno vpliva na zadružni raz
voj. Tu se lahko mladina osredo
toči na boj proti zadnjim ostan
kom izkoriščanja človeka proti člo
veku. Prav tu se mora izvršiti ti
sto geslo, ki si ga je mladina po
stavila za svoj praznik: »Lepo je 
v naši domovini biti mlad«, je za
ključil tov. Boris Kraigher svoj go
vor zbrani mladini in ostalemu ob
činstvu.

SLEDIL JE KRATEK KULTURNI 
SPORED,

v katerem so nastopali Združeni 
pionirski pevski zbori iz G. Rad
gone in M. Sobote, zatem pionirski 
pevski zbor iz G. Radgone sam p. 
v. Manka Golarja. Več pesmi sta 
odpela še pionirski zbor z gimna
zije p. v. Majde Bernotove ter pev
ska zbora Svobode in gimnazije p. 
v. prof. Danijela. Gruma ob sprem
ljavi godbe. Venček slovenskih na
rodnih pesmi »Vesela gmajna«, ki 
ga je  odigrala soboška godba na 
pihala, je  zaključil tudi ta del pri
reditve in s tem tudi celotno ma
nifestacijo.

Kljub nekaterim pomanjkljivo
stim je nedeljsko zborovanje po
murske mladine s povorko vred, ki 
se je odvijalo pod geslom »Lepo je 
v naši domovini biti mlad«, izzve
nelo v lepo manifestacijo  m ladih 
sil Pomurja.

Dostojen uvod 
k Prazniku 
pomurske mladine 
so bile številne 
štafete, ki so 
18. maja ponesle 
pozdrave Pomurja 
tov. Titu.
Na sliki:
Tov. Franc Rogl 
predaja štafetno 
palico mladim 
tekačem.

(Foto Kološa)

Letos v Pomurju 3 nove gozdne drevesnice
V našem okraju je 36.524 ha goz

dov, kar predstavlja 27 odstotkov 
celotne površine. Približno četrtina 
vseh gozdov je v lasti splošnega 
ljudskega premoženja. Že lani v je 
seni je bila izvedena v Pomurju 
— pa tudi drugod — obširna akcija 
za pogozdovanje predvsem tistih 
predelov, ki so bili doslej gospodar
sko najm anj izkoriščeni. Tako so v 
nekaterih krajih  Pomurja že zasa
dili precej sadik topola. Prednosti 
takega načina pogozdovanja so 
predvsem v tem, da ljubi topol 
predvsem mokra tla, ki jih je pri 
nas precej, razen tega je pomemb
na tudi hitra rast topola.

Kljub temu, da je naš okraj med 
tistimi okraji v Sloveniji, ki so gle
de lesne zaloge najšibkejši, pred

stavlja letni posek visok odstotek, 
zato se naše gozdne zaloge iz leta v 
leto manjšajo. Stanje lesnih zalog 
je boljše v gozdovih splošnega ljud
skega premoženja, kjer je sečnja

nižja od letnega prirastka, se pra
vi, da se zaloge v teh gozdovih iz 
leta v leto večajo, dočim je v goz
dovih privatnega sektorja obratno: 
sečnja je večja od povprečnega let
nega prirastka. Ker pa je razmerje 
med zasebnimi gozdovi in gozdovi 
SLP 70:30, ugodno stanje gozdov SLP 
ne vpliva bistveno na stanje gozdov 
v celoti.

Za uravnovešenje potrošnje lesa 
je treba uvesti sajenje hitro rasto
čih drevesnih vrst, predvsem topo
lov, kar bo v 25—30 letih občutno 
povečalo donos gozdov.

In kaj predvidevamo 

letos
Sredstva sklada za pospeševanje 

gozdarstva, ki bodo znašala letos 
okrog 19 in pol milijona dinarjev, 
bomo porabili predvsem za osno
vanje treh novih drevesnic in grad
njo gozdne ceste Dragotinci—Rožič- 
ki vrh. Iz sklada za pospeševanje 
gozdarstva bomo porabili tudi sred
stva za posaditev okrog 75 tisoč sa
dik kanadskega topola. Nove gozd
ne drevesnice, ki jih  bodo ustanovili 
v M. Soboti, Ljutomeru in Gornji 
Radgoni, bodo vzgojile skupno z 
ostalimi drevesnicami okrog 900 ti
soč sadik.

Iz sredstev sklada za redno vzdr
ževanje gozdov je  predvidenih letos 
1 milijon 448 tisoč sadik, ki jih bodo 
posadili v gozdovih splošnega ljud
skega premoženja in privatnega 
sektorja. Ta obnova bo zajela okrog 
155 ha gozdov. Med drugim je pred
videnih še 752 ha gozdnih površin, 
ki jih  bodo letos očistili, uredili pa 
bodo tudi okrog 60 km gozdnih poti 
in cest.

Vsi ti izboljševalni ukrepi, ki 
jih  predvideva letošnji okrajni 
družbeni načrt, bodo pripomogli, da 
se bo naše gozdarstvo znatno izbolj
šalo. —j

Za lepše zunanje lice pomurske metropole
Ne več v širino —

večje zgradbe v središče mesta!
Tudi pri gradnji stanovanjskih 

hiš in lokalov v M. Soboti je po
trebno enotno nastopati, sicer se 
lahko zgodi, da se bo mesto širilo 
v nedogled, s čimer se bodo že itak 
veliki in težko zmogljivi stroški za 
vzdrževanje cest, ulične razsvetlja
ve, kanalizacije in drugih komunal
nih naprav še občutno povečali, 
središče mesta pa bo ostalo nedo
grajeno in ne bo imelo zaželenega 
zunanjega videza — so ugotovili na 
četrtkovem posvetovanju — bilo je 
na sedežu Ob LO in so se ga ude
ležili odgovorni ljudje, ki imajo

opravka s stanovanjskimi problemi 
v mestu. Navzoč je bil tudi sekre
tar O krajnega komiteja ZKS tov. 
Miloš Ledinek, ki je predlagal, naj 
bi ljudski odbor čimprej sprejel 
ustrezen odlok, v katerem je po
trebno določiti meje mestnega sre
dišča, perspektivno predvideti grad
bena mesta in tudi določiti naj
manjšo velikost stavb, ki jih  bo v 
njem mogoče graditi prihodnja leta. 
Gradnjo enostanovanjskih in dru
gih manjših stavb je potrebno z od
lokom usmeriti na periferijo mesta.

Ko bo Sobota dobila svoj dokončni urbanistični načrt
V živahnem razgovoru je bilo 

zlasti poudarjeno, da lahko anarhi
ja v gradbenem delovanju prinese 
nezaželene posledice, ki bodo zlasti 
očitne takrat, ko bo mesto dobilo 
svoj dokončni urbanistični načrt. 
Zato je  že sedaj potrebno usmerjati 
gradbeno dejavnost v središču me
sta tako, da pozneje pri uveljav
ljanju  urbanističnega načrta ne bo 
večjih neprijetnosti in zaprek. Do
sedaj ni bilo potrebne enotnosti, ko 
je šlo za gradnjo večjih stavb v 
mestnem središču; pri tem so se od
govorni činitelji premalo opirali na 
strokovna mnenja arhitekta, čeprav 
bi slednji moral imeti zadnjo in 
odločilno besedo o tem, kje naj bi 
stalo določeno poslopje. V bodoče 
bo moralo obveljati načelo: odgo
vorni činitelji bodo morali sporo
čiti arhitektu, da je  potrebno v 
mestnem središču zgraditi tako in 
tako poslopje, naloga arhitekta pa 
bo, da sporazumno z Svetom za u r
banizem določi tej stavbi mesto, 
napravi ustrezen gradbeni načrt

zanjo in predvidi vse drugo, kar 
je potrebno za prilagoditev stavbe 
okolici.

V najkrajšem  času je potrebno 
urediti tudi lastništvo nad parce
lami, ki pridejo v mestnem sredi
šču v poštev za zidavo večjih sta
novanjskih ali drugih zgradb, pa 
so sedaj last zasebnikov. S seda
njimi lastniki se je potrebno spo
razumeti za odkup parcel ali n ji
hovo zamenjavo, v skrajnem pri
meru pa, če se zasebna stranka 
noče sporazumeti, se je potrebno 
odločiti za razlastitveni postopek v 
skladu z zakonskimi predpisi. V 
tem pogledu so bili dosedaj prepo
časni in premalo odločni, saj se je 
celo zgodilo, da so na občini krat
komalo vtaknili v arhiv dopis, v 
katerem je Svet za stanovanjske 
zadeve predlagal ustrezne ukrepe 
v zvezi s temi parcelami, ki so 
nujno potrebne mestnemu središču

pri uresničevanju zazidalnega na
črta.

Upravnemu odboru stanovanj
skega sklada so predlagali, naj 
skladno s svojim pravilnikom do
deljuje sredstva prvenstveno za 
gradnjo ustreznih poslopij stano
vanjski skupnosti, gospodarskim 
organizacijam in zasebnikom (bor
ci NOV in delavci), ki že imajo 
nova stanovanjska poslopja pod 
streho, a jih ne morejo urediti zno
traj zaradi pom anjkanja sredstev. 
Prav tako se kaže odločiti tudi za 
stanovanjske zadruge — toda samo 
v primerih, ko se več zasebnih 
strank odloči za gradnjo skupnega 
stanovanjskega bloka. Take večje 
stavbe imajo prednost v mestnem 
središču. Zastran poslopja bodočega 
Pomurskega gledališča pa tole: ne 
bi bilo prav, če bi zavirali pobude 
za gradnjo gledališkega hrama v 
mestnem parku, saj taka stavba 
tjakaj tudi pristoja in ne bo niti 
malo kazila njegovega zunanjega li
ca. Razen tega bo zmanjšana tudi 
potreba po monumentalnosti, saj 
bi prijetno okolje dalo stavbi že 
m arsikaj tistega, kar bi sicer mo
rali umetno napraviti, če bi stala 
na javnejšem mestu in v drugač
nem okolju. Ljudski odbor bo za
tegadelj zaprosil Zavod za varstvo 
kulturnih spomenikov, naj dovoli 
gradnjo gledališkega poslopja v 
mestnem parku.

Odlok o določitvi mestnega sre
dišča bo ljudski odbor sprejel že 
na eni izmed prihodnjih sej. S. K.

Ena izmed soboških ulic v »novem« predelu mesta.

DAN POMLADI V KRIŽEVCIH
Predzadnji torek so v Križevcih v Prek

murju prav lepo proslavili Praznik pomla
di: na igrišču Partizana so se zbrali pio
nirji in pionirke vseh šol tega predela Go
ričke. Vreme jim je  bilo tokrat zelo naklo
njeno in sijalo je toplo sonce.

Najprej so Domanjševčani, Petrovčani 
in Križevčani prikazali proste zletne vaje. 
domači pa še posebej nekaj iger. V krosu 
je sodelovalo čez tisoč otrok; najbolj so 
se odrezali križevski in domanjševski pio
nirji. Potem so se pomerili za naslov ob
činskega prvaka v nekaterih športih. Zma
gali so: odbojka in nogomet, Križevci; igra 
»Med dvema ognjema«, Ženavlje; skok v 
daljino, Domanjševci; tek v vrečah, Pe
trovci; med bombe, Martinje itd. Pionirji 
iz Markovec so prinesli tudi letalske mo
dele.

Pionirsko slavje je priredila Zveza pri
jateljev mladine, ki ima v okolišu vedno 
več simpatizerjev, žal pa samo dvoje DPM. 
Prireditev pa bi lahko bili bolje pripravili, 
če bi učitelji aktivneje pomagali pri delu 
v pionirski organizaciji. Morda pa bo je
sensko tekmovanje boljše? -ez
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Potreben fe politični posluh, ko  gre za
gospodarsko in socialistično rast podeželja

V torek. 12. t. m. je  bila v M. Soboti seja Okrajnega odbora SZDL 
za Pomurje. Sejo je vodil predsednik tega odbora tov. Miloš Ledi
nek, tov. Vanek Šiftar pa je  podal poročilo o političnem položaju 
■a podeželju v zvezi z zadružništvom. Po poročilu se je razvila ži
vahna razprava, v kateri so sodelovali M. Ledinek, T. Truden, J. 
Kuhar, I. Horvat, V. Šiftar, S. Podleskova, M. Kikcova in R. Rapl.

Prinašamo nekaj bistvenih misli iz poročila in razprave.

Letošnji zadružni občni zbori — 
je bilo med drugim na seji rečeno 
— pomenijo velik napredek zlasti 
v  tem smislu, da so kmečki ljudje 
s številno udeležbo in kritičnim 
ocenjevanjem poslovanja svojih za
drug dokazali, da jim je naše za
družništvo vedno bolj blizu. Da vi
dijo v svojih zadrugah tudi usta
nove, v katerih lahko uveljavljajo 
svoje osebne pobude in sposobnost, 
prepričljivo dokazuje tudi to, da 
so povsod vložili dobiček v namen
ske sklade za gospodarsko krepitev 
zadrug. V bodoče moramo še bolj 
dosledno voditi borbo za množice, 
ne pa za posameznike, ki so se vri
nili v zadružna vodstva in si ho
čejo kot bivši vplivni ljudje kovati 
v zadrugah svoje osebne koristi. 
Natančnejše analiziranje poslova
nja bo v tistih zadrugah, v katerih 
še ni vse v redu, prineslo zadruž
nikom orožje, s katerim bodo lahko 
dokazali krivdo posameznikom in 
se jih tudi odkrižali.

Oboje:
večja proizvodnja 
in socialistična 
preobrazba

Poudarjeno je bilo, da je  potreb
no še bolj odločno povezovati kme
tijsko proizvodnjo s socialistično 
preobrazbo naših vasi. Pri tem je 
treba vedno imeti pred seboj socia
listično perspektivo, ki mora biti 
usmerjena v krepitev zadružnih 
proizvajalnih sredstev, socialistič
nih odnosov med kmečkimi ljudmi 
in delovne storilnosti. Dokler bo
mo namreč pospeševali kmetijsko 
proizvodnjo s krepitvijo zasebne 
lastnine in dokler bodo sedeli v za
družnih vodstvih zasebni lastniki 
traktorjev, mlatilnic in drugih stro
jev. dotlej se pri nas ne bomo mo
gli dokopati do popolne zadružne 
demokracije, ki omogoča enako
pravno sodelovanje množicam za
družnikov. Zadruge morajo postati 
na podeželju resnična ekonomska 
sila, zavestno usm erjana v krepitev 
socialističnih pozicij na podeželju. 
Dosedanji zadružni sveti v nekate
rih večjih zadrugah predstavljajo 
že dokaj resno oviro na tej poti. 
zato jih  bo potrebno ukiniti in ta 
ko omogočiti zadružnikom, da bo
do lahko neposredno odločali o 
vsem, kar se dogaja v njihovi za
drugi. Pa tudi ozemeljsko naj bo
do zadruge tako velike, da bodo 
lahko uspešno opravljale svoje po
slanstvo v demokratično-upravnem 
in gospodarskem smislu. Nekatere 
zadruge bo zategadelj potrebno 
združiti, prevelike pa razkosati in 
ustanoviti več novih, ki bodo kos 
svojim temeljnim nalogam v kme
tijstvu.

Zadružna žena
kot upravljavec

Precej mesta so v razpravi od
merili zadružni ženi in mlademu 
zadružniku. Naglasili so, da bi bilo 
napak kmečke žene oddaljevati od 
splošnega dogajanja v kmetijski 
zadrugi z določeno »specializacijo«

(vrtnarstvo, perutninarstvo, kuhinj
ski tečaji itd.), marveč da naj bodo 
ti, zanje najbolj dostopni posli sa
mo sredstvo, da se bodo laže uve
ljavile v zadrugi kot enakopravni 
upravljavci. Kmetijsko-gospodarske 
šole in številni tečaji, ki smo jih 
minulo leto prirejali po vaseh, so 
šepali v tem, da so imeli vse pre
malo politično-vzgojne vsebine in 
zato niso dovolj prispevali k mo
bilizaciji žena in mladine pri uprav
ljanju zadrug. Marsikje pa tudi 
možje odrivajo svoje žene od jav
nega delovanja, celo tam, k jer bi 
bil njihov glas najbolj potreben in 
upoštevanja vreden.

Prizadevanje kmetovalcev je  po
trebno v bodoče še bolj dosledno

usmerjati k intenzivnemu poljedel
stvu in združevanju zaradi poce
nitve pridelovalnih stroškov. Skup
na obnova sadovnjakov v nekaterih 
krajih Goričke je že dala prve po
zitivne izkušnje.

Z umetno držanimi 
cenami ne bomo 

konsolidirali trga
S pravo odkupno politiko je 

mogoče doseči še večjo stabilizacijo 
na trgu. Napačno je namreč pri 
tistih pridelkih (konkretno — v 
zadnjem času mleko), ki jih  je na 
trgu že na pretek, umetno vztrajati

pri visokih cenah in jih po nepo
trebnem utemeljevati s proizvodni
mi stroški, kajti s tem ne bomo do
segli smotra, ki ga zasledujemo tu
di s cenami: namreč, da se bo pri
delovalec vse bolj odločno zavze
mal tudi za izboljšanje travnikov 
in njiv, skratka, za tisto, kar mu 
bo na enakih parcelah prineslo 
večje pridelke in dohodke. Umet
no držane cene ne bodo kmetoval
ca pripeljale do spoznanja, da je 
edini ključ do večjih pridelkov v 
intenzivnejšem obdelovanju zemlje 
in negovanju rastlin.

Na seji je  bilo govora tudi o 
liberalizmu, kateremu so nasedle 
zlasti gospodarsko močnejše obči
ne, ki pričakujejo več dohodkov od 
drugod, pri pobiranju taks. Davke 
in takse je potrebno dosledno in 
redno izterjevati, saj gre v tem pri
meru za izpolnjevanje državljan
skih dolžnosti, naposled pa je od 
rednega dotoka sredstev odvisno 
tudi poslovanje občinskih ljudskih 
odborov. Pri tolmačenju uredbe o

taksah je bilo vse premalo sociali
stične perspektive in gledanja na 
ves gospodarski razvoj pri nas, si
cer ne bi nastajali »problemi« v 
nekaterih krajih. Tam, kjer so zna
li ljudem prav raztolmačiti, da bo
do s taksami pridobljena sredstva 
ostala v glavnem v občinskih in 
okrajnih skladih za pospeševanje 
kmetijstva na domačem ozemlju, 
niso mogli priti do prave besede 
posamezniki, ki se sicer spotaknejo 
ob vsak pozitiven ukrep ljudske 
oblasti in ga radi povezujejo celo 
z zunanje političnimi dogodki. Glas 
teh nergačev je ostal tudi ob tem 
ukrepu osamljen, potrebno pa je, 
da še bolj ločujemo plevel od či
stega zrnja, ko gre za ljudi, ki ho
čejo namerno povzročati razdor med 
našimi poštenimi državljani.

Razprava je osvetlila še niz d ru 
gih problemov, ki se pojavljajo na 
podeželju, in privedla navzoče po
litične voditelje tudi do ustreznih 
zaključkov.

Anketa med pomurskimi vajenci :

NEKATERI MOJSTRI ŠE VEDNO SKOPO REŽEJO KRUH
V Pomurju je blizu 700 vajen

cev, ki si pridobivajo najrazličnej
še poklice v socialističnih ali za
sebnih obrtnih obratih. Redne va
jenske šole v M. Soboti, Lendavi. 
Ljutomeru. Križevcih in Radgoni 
obiskuje 452 učencev v gospodar
stvu, ostali pa obiskujejo pouk v 
periodičnih vajenskih šolah za po
samezne stroke.

Vajenska mladina dela telesno 
in duševno. Za njeno starost je to 
dokajšnja obremenitev in bi prav 
zaradi tega morala imeti urejeno 
življenje. Anketa, ki so jo razpi
sali v pomurskih vajenskih šolah, 
pa je pokazala na probleme, ki ze
lo slabo vplivajo na zdravje va
jencev.

Anketirani so bili vsi učenci. 
T rije od desetih potujejo vsak dan 
do delavnice in nazaj domov več 
kot 10 km. Zaradi velike oddalje
nosti in slabih prometnih zvez je 
37 odst. vajencev brez toplega ko
sila. V radgonskem okolišu je ta
kih vajencev 70. v ljutomerskem 
pa 52 odst. V Ljutomeru so te va
jence povabili v mlečno kuhinjo, 
v Radgoni pa bodo to storili pri
hodnje leto.

Tudi stanovanjske razmere so 
dokaj neprimerne. 158 vajencev 
nima svoje postelje in spijo z d ru
gimi. kar slabo vpliva na njihov te
lesni razvoj in čustveno razgibanost. 
V radgonski šoli je  takih vajencev 
65 odst., kar je v glavnem posledi
ca slabih socialnih razmer, v ka
terih so živeli nekoč viničarji.

Določeno mesečno nagrado spre
jema 70 odst. vajencev. Na to šte
vilko pa se ni mogoče popolnoma 
zanesti. Mojstri se sicer svojih dolž
nosti zavedajo, vendar pa se jih vsi 
ne držijo. Vajenci oziroma njihovi 
starši ne vztrajajo dovolj odločno 
pri svojih pravicah. Poleg učnih 
pogodb obstajajo tudi ustni dogo
vori med starši vajencev in mojstri, 
ki pa so večinoma v škodo vajen
cev.

Samo 54 vajencev dela dnevno 
no osem ur. Ostali delajo po 10, 
12 in tudi več ur, za kar pa ne 
prejem ajo nobene posebne nagrade.

Po uredbi pripada vajencem 7 
dni zimskih počitnic, vendar pa jih 
32 odst. anketirancev sploh ni iz
koristilo. V soboškem okolišu je ta

kih vajencev celo 52 odst., v len
davskem pa 59 odst.

Zaradi nedoslednega navajanja 
k pravilni drži pri delu in neure
jenih delovnih mest je v nekaterih 
strokah tudi do 50 odst. vajencev 
telesno neenakomerno razvitih 
(skrivljena hrbtenica, ploske noge). 
Najbolj kritično je stanje v obla
čilni, čevljarski in kovinski stroki. 
Taki vajenci bi morali telovaditi, 
vendar pa sodeluje v TVD Parti
zan samo 14 odst. anketirancev. Ne
kaj vajencev je tudi športnikov. 
Smučanje obvlada 55, plavanje pa 
74 odst. vprašanih. Za delovanje v 
društvih pa nimajo primernega ča
sa — kakor so zapisali v anketnih 
listih.

Razen tega so posamezniki iz
postavljeni tudi slabim vzgojnim 
vplivom. Slabo vzgaja svojega va
jenca tudi tisti mojster, ki mu ne 
prizna tistega, kar bi mu sicer mo

ral dati p o  naših zakonskih pred
pisih.

O krajna zveza društev p rija te
ljev mladine bo letos poslala večje

število vajencev k morju, k jer bo
do taborili po štirinajst dni. P ri
prave vodi poseben odbor. Pri pri
javljanju  za taborenje pa bodo 
vajence prav gotovo spet ovirali

sicer redki mojstri, ki zasledujejo 
povsod samo svoje osebne koristi.

-MV-

V poletni 
vročini je 
prijetno 
čofotati 
v vodi.
Na sliki:
Mladež 
v soboškem 
letnem 
kopališču.

(Foto Kološa)

Čez drn in strn 
— po travnikih, 
livadah, skozi 
zeleneči gozdič, 
ob potoku 
in poljih — 
v teku čez 
drn in strn.
Čim več nas je, 
tem lepše je biti 

(Foto Kološa)

Ob sprejetju družbenega načrta in proračuna ObLO 
Gornja Radgona:

Letos družbeni proizvod za 
13∙3 0|0 večji od lanskega

Na zadnjem zasedanju Ob LO v 
Gor. Radgoni, ki se ga je udeležilo 
tudi nekaj zastopnikov gospodar
skih organizacij in ustanov, so od
borniki občinskega ljudskega odbo
ra sprejeli odlok o občinskem druž
benem načrtu in odlok o proračunu.

Letošnji občinski družbeni načrt 
predvideva porast družbenega pro
izvoda za 15,5 % . K realizaciji druž
benega načrta bo v precejšnji meri 
pripomogla nova peč v radgon
ski opekarni. Z obratovanjem vseh 
novih naprav v opekarni se bo po
večala proizvodnja opeke od 4 na 
8 milijonov kosov letno.

V kmetijstvu se morajo letos 
obnesti predvsem nekateri organi
zacijski in tehnični ukrepi, razen 
tega pa se obeta v radgonskem 
okolišu precej dobra sadna letina. 
Sadna letina bo mogoče še boljša 
za to, ker posvečajo škropljenju 
sadnega drevja precej skrbi. Tako

predvideva letošnji občinski druž
beni načrt škropljenje 90 odstotkov 
sadnega drevja, v socialističnem 
sektorju gospodarstva pa so razen 
tega pričeli tudi s poskusnim po
letnim škropljenjem.

Izmed važnih del, ki jih predvi
deva načrt, je tudi pogozdovanje 
saj bodo letos zasadili okrog 195 
tisoč sadik gozdnega drevja in to v 
predelih, ki niso primerni za njive 
in travnike, nekaj sadik pa bodo 
vsadili v razredčene gozdove.

Odborniki občinskega ljudskega 
odbora so potrdili na tej seji tudi 
predračune finančno samostojnih 
zavodov.

Letošnji družbeni načrt in pro
račun predstavljata tudi za radgon
sko občino trdo nalogo in le ob 
preudarnem trošenju proračunskih 
sredstev in povečani proizvodnji 
v vseh gospodarskih panogah bo 
mogoče dobro gospodariti.

--  Ta teden ob robu --
Soboški stanovanjski  kaktus

Janči je rojen v M. Soboti. 
Osnovno šolo. nižjo gimnazijo in eko
nomsko srednjo šolo je končal v M. 
Soboti. Po odsluženju kadrovskega 
roka v naši Armadi se je zaposlil v 
M. Soboti in se hkrati poročil. Po
tem pa je dobil razsodbo okrajnega 
sodišča, da se mora izseliti iz M. So
bote.

Zgodba se je začela s kupopro
dajno pogodbo. Hiša, v kateri Janči 
stanuje, je namreč dobila novega 
lastnika. V skladu s stanovanjskimi 
predpisi se ima lastnik pravico vse
liti v svojo hišo, toda šele tedaj, ko 
dobi najemnik stanovanje drugod.

Novi gospodar je trkal na vrata 
vseh merodajnih uradov — od sta
novanjskega. mimo predsednika ob
čine do sodišča. Celo sam je iskal 
stanovanje za Jančija in ga je tudi 
našel v bližnji vasi. Občinske očete 
je tako dolgo nadlegoval, dokler mu 
niso izjavili, da mu bodo ugodili te
daj. ko bo stanovanje, namenjeno 
Jančiju, na njegove stroške usposob
ljeno za stanovanje.

Novemu hišnemu lastniku je bilo 
to vse. kar je želel. V najdenem sta
novanju je za popravilo porabil 
okrog 20 tisoč dinarjev. Nato je za
hteval komisijski pregled stanova
nja. Komisijo je določila mestna ob
čina. Člani komisije imajo za sobo
ško povprečje zelo lepa stanovanja. 
Za stanovanje, ki naj bi ga dobil 
Janči, pa so ugotovili, da je spričo 
zelo klavrnih stanovanjskih prilik v 
M. Soboti sposobno za vselitev. O 
tem so dali tudi uradno izjavo.

Okrajno sodišče je izjavo stano
vanjske komisije mestne občine vze
lo na znanje in na tej osnovi izdalo 
odločbo prizadetemu Jančiju. Janči 
se je razburil — najprej takrat, ko 
je odločbo sprejel, potem pa še bolj. 
ko si je stanovanje ogledal. Ener
gično je zahteval višjo stanovanjsko 
komisijo. Ta komisija, ki so jo se
stavljali strokovnjaki, je energično 
izjavila, da stanovanje ni primerno 
za vselitev, kljub največji stanovanj
ski stiski, ki zadeva M. Soboto. Še 
najmanj pa je primerno za bivali
šče predšolskemu otroku.

Stanovanje, novo Jančijevo sta
novanje je namreč mokro, pod v 
njem je strohnel, zid v začetku raz
padanja. vrata imajo špranje.

Okrožno sodišče je pregledalo 
vso gradivo in opozorilo o končni 
razsodbi vse merodajne v M. Soboti, 
da merilo za določanje stanovanj ne 
morejo biti razmere v mestu, po
sebno ne v primerih, ko gre za ugo
ditev želja hišnega lastnika. Janči 
mora dobiti stanovanje enako tiste
mu, v katerem stanuje, odnosno v 
katerem želi namesto njega stanova
ti lastnik, ki pa je pokazal pre
cejšnjo mero nečloveškega ravnanja 
s sočlovekom.

*
Soboški stanovanjski kaktus pa 

kljub svoji starosti nima samo ene 
bodice, ima jih več, večjih in manj
ših. Zato k gornji večji, še eno 
manjšo:

Jože iz Turopolja iz dneva v dan 
telefonira občini in v imenu svoje 
četrti zahteva, naj škropilni avto 
obišče tudi K roško ulico, po kateri 
je dnevno velik promet zaradi tega, 
ker je na njenem koncu Agroservis.

Jožetova nevolja je v tem, da ne 
more zračiti stanovanja zaradi pre
obilnega prahu. Njegovo stanovanje 
pa je tesna soba. v kateri živi pet
članska družina. Toda to bi bila že 
tretja, večja bodica. Ostanimo pri 
drugi t. j. pri škropilnem avtomobi
lu in prahu. Zanj, za avtomobil 
namreč, baje pravijo na občini, da 
bo čez kak dan sploh nehal škropiti, 
ker — ni sredstev.

V to verjeti— je neverjetno. Toda 
če že, pravi Jože in z njim ostali za
prašeni prebivalci Kroške ulice, je 
tudi v tem tolažba. Namreč: vse pro
metne ulice bodo potem vsaj ena
kopravno prašne.

Pa recite, če vse res ni — stano
vanjski kaktus?!

Ljutomerska občina
Analitični podatki kažejo, da se 

je  vrednost družbenega proizvoda 
(vse tisto, kar družba oziroma ljud
je na določenem ozemlju ustvarijo) 
lani povečala v ljutomerski občini 
za 11 odst. ali od 758 na 818 mili
jonov din v prim erjavi z letom 
1954.

V kmetijstvu se je  ta vrednost 
povečala za 4,2 odst., kar je  re
zultat večje in smotrnejše uporabe 
umetnih gnojil, zaščitnih sredstev 
in kakovostnega semenja na večjih 
parcelah, ugodnih cen kmetijskih 
pridelkov, povečanja števila goveje 
živine itd.

V družbenem načrtu za letošnje 
leto pa predvidevajo nove naloge 
in možnosti za gospodarski napre
dek v občini. Vrednost družbenega 
proizvoda naj bi se napram lan
ski povečala za 12,1 odst. (okrog 
919 milijonov), narodni dohodek pa 
za 12,8 odst. (lani 760. letos 856 mi
lijonov din).

Čeprav je ljutom erska občina 
pretežno kmetijska in nima moč
nejše industrije, pa je delež kme

v luči družbenega načrta
tijstva v družbenem proizvodu sa
mo 46,8 odst., pri narodnem dohod
ku pa 47,2 odst.

Vrednost brutoproizvodnje se bo 
letos povečala: v industriji za 17,5 
odst. v primerjavi z lanskim letom, 
v kmetijstvu za 5 odst., v obrti za 
10 odst. itd. V trgovini, zlasti še 
v odkupnih podjetjih in kmetijskih 
zadrugah bodo povečali blagovni 
promet za 5,2 odst.

Za kritje  proračunskih izdatkov 
je predvidenih 71,500.000 din, v ob
činskih skladih pa se bo nabralo 
okrog 50 milijonov din. Premalo 
sredstev se bo zbralo v cestnem 
skladu (samo nekaj čez 2 milijona 
din) in v skladu za kreditiranje 
stanovanjske graditve (20 milijo
nov).

V družbenem načrtu je naposled 
tudi določeno, da bodo v občini 
zbrali letos okrog 545 milijonov 
din sredstev, ki si jih bodo delili

zveza, republika, okraj, občina, pod
je tja  in zavod za socialno zavaro
vanje.

V družbenem načrtu predvidene 
naloge bo moči uresničiti samo te
daj, če bodo industrijska podjetja 
povečala svojo proizvodnjo, če bo 
kmetijstvo dalo več kakovostnih 
pridelkov in dobrin, če bodo v obrt
nih obratih imeli več izdelkov in 
uslug in če bo porasla podjetnost 
tudi v trgovini.

Družbeni načrt, ki je  že spre
je t in v katerem predvidevajo, da 
bo znašala vrednost brutoproizvod
nje 1.872,755.000 din,, prinaša odgo
vorne naloge pred vsakega proizva
jalca v vseh gospodarskih panogah 
in odgovorne gospodarske voditelje, 
kajti od njihove moči, prizadevanja 
in sposobnosti je  odvisno, ali bo 
tudi stoodstotno uresničen.

M. M.
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N A Š A  R E P O R T A Ž A

VIDEM IN NEKDANJA MALA NEDELJA
Tokrat: Konec novinarjeve poti po desnem bregu Mure

Bilo je že skoraj poldne, ko smo 
se ustavili v Vidmu. Sonce se je 
močno upiralo v kakor sneg bele 
hiše sredi trga, ki so za Videm ze
lo značilne.

Videm je prijeten kraj, zlasti 
prijeten je bil tistega dne, ko smo 
ga obiskali, saj je bil ves v m aj
skem cvetju, ki je razširjalo omam
ne vonjave. Čebele so bile že prid
no na delu in v krošnjah dreves 
je šumelo in brnelo, kakor da so 
se v njih nastanili majhni motorčki.

Razdelitev dela
Sicer smo najprej poiskali pred

sednika občine, tovariša Krefta, to
da imel je nek važen sestanek in 
nas ni mogel sprejeti. Prosil nas je , 
da se oglasimo pozneje, ko nas bo 
rade volje sprejel. In tako smo se 
razdelili: fotograf si je šel iskat

primeren prostor, odkoder bi mo
gel čim lepše ujeti Videm in pokra
jino okoli njega v svojo kamero. 
Našel ga je, kakor nam je pozneje 
povedal, v cerkvenem stolpu, na 
katerega se je  le s težavo povzpel. 
Bil pa je zato odlična višinska toč
ka, odkoder je lahko »obvladal fo
tografski položaj«.

Mene so v Vidmu zanimali zlasti 
šolski in kulturnoprosvetni proble
mi in zato je bila moja pot. razum
ljivo, usm erjena proti šolskemu po
slopju, ki stoji na nekoliko vzviše
nem prostoru sredi trga.

Pri šolskem upravitelju
V kuhinji je bilo toplo in pri

jetno je dišalo. Upraviteljeva žena 
se je  sukala okoli nevelikega šte
dilnika.

Ko sem ji povedal namen svoje
ga prihoda, je dejala:

»Takoj ga grem poklicat. Vi pa 
se medtem izvolite vsesti.«

Ni mi bilo treba dolgo čakati. 
Že čez nekaj minut se je prikazal. 
Nekaj formalnih besed, stisk roke 
in že sva bila v razgovoru.

»Da, tudi pri nas je šolska re
forma eden najvažnejših predme
tov razprav. O tem smo se pred 
kratkim  menili na sestanku učitelj
stva v Bučkovcih.«

»In kaj ste sklenili, oziroma, 
kakšnega mnenja so bili učitelji?«

»Predvsem so za to, da bi se v 
šolah uvedlo praktično znanje,« je 
odgovoril tov. Štukelj. »In na sploš
no so šolski reformi seveda zelo na
klonjeni. Vsi namreč že močno ču
timo potrebo, da se mora v naši 
šoli nekaj spremeniti. Zanimivo pa 
je  mnenje nekaterih staršev.«

»Kaj pravijo?« sem vprašal.
 »Palico.«

»Kako palico?«
»Da bi čimveč uporabljali palico 

pri pouku.«
Oba sva se zasmejala. »No, ver

jetno boste lahko našli kakšno bolj
še sredstvo za vtepanje znanja 
učencem v glavo,« sem dejal.

Še to in ono sva se pogovorila 
o šoli. Potem je pa tov. Štukelj 
predlagal, da bi se nekoliko spre
hodila po trgu.

Predlog sem rade volje sprejel.

Spomenik bodo postavili
»No, vidite, tako izgleda naša šo

la od zunaj, je  de ja l up rav ite lj, 
ko sem se oziral po neprevelikem, 
toda čednem  poslopju.

»Saj bi še šla,« je  rekel, »šola 
namreč. Samo prem ajhna  je, m no
go prem ajhna. Sedem učilnic je, se
daj pa gostuje pri nas še nižja gim
nazija. Poleg tegia pa je poslopje že 
staro. Zgradili so jo 1838. leta. Na, 
zdaj pa sodite!«

Resnično, to je problem. O tem 
ni dvoma. Am pak to ni samo p ro 
blem Vidma ob Ščavnici, temveč 
vsega Pom urja. Še več: n a jb rž  vse 
Slovenije.

Zatem sva se ustavila v majhni 
kamnoseški delavnici. Dva delavca 
sta obdelovala rjav kamen.

To bo naš spomenik, spomenik 
žrtvam,« je dejal upravitelj. »Ra
čunamo, da ga bomo enkrat ju lija  
že lahko postavili. Stal bo pa pred 
šolo, tako smo se zedinili po dalj
šem razpravljanju.«

»In kdo vam je naredil načrte?« 
sem vprašal.

Arhitekt Kocmut iz Maribora.«
Pokazal mi jih je. To bo prav 

lep spomenik.
Najino nadaljnje sprehanje po 

trgu je ustavilo hupanje avtomo
bila.

Oditi bo treba.« sem dejal. Po
slovila sva se.

Oglasite se še,« me je povabil 
tovariš Štukelj. Pa za dalj časa!«

Še pri predsedniku, tovarišu 
Kreftu smo se oglasili, toda samo 
po slovo. Izmenjali smo še nekaj 
mnenj, potem pa odšli.

V Bučkovcih
Od Vidma do Bučkovec je krat

ka, a prijetna pot. Z razliko od 
prejšnjega načina ogledovanja teh 
krajev, se tu nismo pri nikomer 
oglasili. Stopili smo po vasi sem in 
tja in kar nas je  najbolj začudilo, 
so bili kar štirje spomeniki, ki smo 
jih  našli v tem majhnem kraju. 
Razlagu, Krempeljnu, žrtvam NOB, 
na šoli pa je še ena spominska plo
šča, vendar se ne morem spomniti, 
komu je posvečena. Vsekakor red
kost za naše kraje.

V gostilni smo nekaj pojedli. Go
stilničar je bil prijazen mož in je 
rad govoril. Med drugim smo zve
deli. da bi Bučkovčani radi videli, 
če bi se njihov kraj imenoval ta
ko, kakor se je prej: Mala Nede
lja. Tako se je  baje imenoval že v 
starih starih časih in baje prav 
zdaj teče pravda, da bi se kraju 
vrnilo njegovo staro ime.

Ne vem, kdo ima v tej pravdi 
prav. Meni je ime Bučkovci všeč, 
pa tudi Mala Nedelja me ne odbija. 
To je njihova stvar. Sami naj se

(Foto Kološa)

odločijo, oni so tam doma, ne jaz.
Potem pa je šlo po hribu nav

zdol — tudi Bučkovci namreč leže 
na majhni vzpetini — in po prašni 
cesti sredi bujno cvetočih dreves 
in zorečih polj dalje proti domu.

Moram reči, da je bilo to »ne
načrtno« potovanje uspešno. V ne
kaj urah sem obiskal mnogo kra
jev na desnem bregu Mure, govoril 
z mnogimi ljudmi, spoznal lepote 
pokrajine, odnesel precej vtisov.

Še bo treba iti sem, pa za dalj 
časa. bolj načrtno in v beležnico 
bo takrat mogoče vpisati še več, ka
kor pa sem lahko sedaj.

Sedaj je namreč že prazna.
Franc Šrimpf

Da. le poglejte, 
kak je načrt, 
po katerem se 
razvija 
Videm
ob Ščavnici.
Res. to bo 
verjetno edini 
kraj
v Pomurju, 
ki že ima 
svoj urbanistični 
načrt.
N a  sliki ga 
razlaga 
predsednik 
Občine 
V. Kreft.

(Foto Kološa)

Kri za kri - največja hvaležnost za rešeno 
živl j enje

(Ob primeru Marije Bagola 
iz Beznovec.)

V M. Soboti že od lanske jese
ni uspešno deluje nova transfuzij
ska postaja. Kako važna je ta usta
nova za zdravljenje bolnikov (več
krat je transfuzija krvi celo edino 
sredstvo, da rešimo bolnika smrti), 
naj razberejo bralci iz naslednje
ga primera.

Marija Bagola iz Beznovec je 
imela po porodu težke notranje 
krvavitve. Izgubila je okrog 3 litre 
krvi in bila zaradi tega že zapisana

neizogibni smrti. V zadnjem tre 
nutku so jo pripeljali v bolnišnico 
na ginekološko-porodniški oddelek. 
Srce je še delovalo, a že skoraj ni 
bilo več krvi. ki bi jo pošiljalo 
po žilah v telo. Zdravniki in bolni
čarji so delali z največjo naglico 
in požrtvovalnostjo. Sekundo so 
lahko odločujoče! Dali so ji 2 litra 
krvi. Kri ima transfuzijska postaja 
vedno na zalogi.

Uspeh seveda ni izostal. Njeno 
stanje se je  vidno izboljševalo. Po
prej prstenobela mrliška barva je

postajala vedno bolj barva živega 
človeka. Po nekaj dneh je lahko 
ženica brez vsake nevarnosti za 
zdravje zapustila bolnišnico in od
šla na svoj dom. Sedaj je že zdrava 
in opravlja vsa dela.

Nekaj dni potem, ko se je vrni
la Bagolova domov, se je pojavilo 
v transfuzijski postaji osem ljudi 
iz njene vasi. ki so takoj ponudili 
svojo kri za reševanje drugih bol
nikov. Krvodajalce je pripeljal mož 
rešene žene, ki je  tako pač naj
lepše pokazal svojo hvaležnost.

Še nekaj besed o krvodajalstvu. 
Najdejo se še ljudje — takih je 
sicer zelo malo in so zelo redki — 
ki mislijo, da odvzem 2 ali 3 deci
litrov krvi škoduje zdravju. Naj
večkrat je  teinu kriva nepoučenost. 
Znano je, da brez vsakih pomisle
kov oddajajo kri pomoči potreb

n i m po vsem svetu, v kulturno in 
civilizirano najbolj razvitih državah. 
N ikjer še dosedaj niso mogli ugo
toviti, da bi odvzem krvi škodoval 
zdravju, pač pa povsod vedo, da 
oddana kri rešuje življenje drugih 
in da vsak krvodajalec opravlju 
veliko človekoljubno delo. In konč
no: morebiti bomo tudi sami nekoč 
potrebovali kri svojega bližnjega!

P. H.

UČENCI SOBOŠKE VAJENIŠKE ŠOLE NA MORJU
V soboto, 24. m aja so odpotovali 

iz  Murske Sobote na dvodnevni iz
let na morje vajenci soboške vaje
niške šole. N ajprej so si ogledali 
Reko, zatem pa' so se s parnikom 
»Sinj« odpeljali na otok Rab. Mno
gi izmed njih so bili prvič na mor
ju. zato je bilo njihovo veselje in 
občudovanje tem večje. Na Rabu so 
ves čas prebili ob morju, spominjali 
pa so se tudi mnogih žrtev sloven
skega in hrvaškega ljudstva, ki so 
tu dale življenje zato, ker niso ho
tele zatajiti in izdati svoje zemlje.

Bilo je lepo, tako pravi vsak 
udeleženec izleta. Žal pa jih je bilo 
malo. Mnogo sošolcev in sošolk bi 
se jim rado pridružilo, večji del pa 
niso pustili mojstri. Dobro bi bilo, 
da bi v prihodnje za take primere 
poskrbelo Društvo prijateljev mla
dine. Posebno so bila prizadeta de
kleta.

Udeleženci izleta se zahvaljuje
jo za trud in skrb, ki sta jih imela 
z njimi zlasti predavatelja Ludvik 
Ružič in Janez Šiftar. T. R.

Prekmurski sezonci se že oglašajo
»Greje toplo sonce. Na polju je živah

no. V jutranjem svitu smo odšli prekmur
ski sezonci na velike table v Banatu, da bi 
pomagali negovati rastline v tem najboga
tejšem jugoslovanskem predelu. Nekaj me

secev je  že minilo, odkar je lokomotiva na 
soboški železniški postaji zapiskala in dala 
znak za odhod . . . Vagoni so se počasi po
mikali in mi smo za nekaj časa zapuščali

prekmursko domačijo. Vrnili se bomo s 
prihranki in žitom k svojim družinam. In 
spet bo hrane in veselja . . .!«

Tako poročajo prekmurski sezonci iz 
Ergele Krivaje pri Stari Moravic i. Več let

že niso delali na tem posestvu, zato so se 
sprva bali, da bodo imeli kake nevšečnosti 
zastran zaslužka, hrane ali stanovanja. Pa 
so le zadovoljni: mesečno prejemajo od

8.500 do 10.500 din plače, hrana je poceni, 
dobra in izdatna, ob koncu pa bodo vzeli s 
seboj tudi merice žita. Skrb za družine je 
manjša. Približno tako poročajo tudi s kme
tijskega posestva Topolik; brigado prek
murskih sezoncev vodi mladi Jožef Štefa
nec. Nad šestdeset jih je  in vsi so zadovolj
ni s hrano in zaslužkom. Podobni glasovi s 
kmetijskega posestva Kamendin. Brigado 
vodi izkušeni Fartek, ki že petnajst let de
lu na tem posestvu. Ljudje ga spoštujejo 
in cenijo, saj skrbi za njih. Tudi uprava 
posestva je zadovoljna z njim.

Drugače pa je na kmetijskem posestva 
Kničanin. Brigadir Kerčmar je sicer zbral 
okrog sebe skupino ljudi, ki pa niso z 
njim zadovoljni, niti s plačo in hrano . . . 
Kaj malo so mu mar delavci, ki so ga spre
jeli v svojo sredino kot voditelja.

Na soboški Posredovalnici za delo so 
zatrdno odločeni, da bodo takim brigadir
jem prihodnje leto prekrižali račune, če ne 
bodo izboljšali svojega odnosa do delavcev 
in uprav posestev.

Prekmurski sezonc i na že omenjenih po
sestvih pa tovariško pozdravljajo vse delov
ne ljudi v Pomurju.

Kaj pa z drugih posestev — se boste 
tudi kaj oglasili?

Tako
so odhajali 
sezonei letos 
spomladi, 
zdaj pa se 
mnogi že 
oglašajo in 
pišejo tudi 
uredništvu 
Pomurskega 
vestnika.

(Foto Kološa)

Bistriška kulturna panorama

Bežna srečanja 
in kulturni raport

Murina pesem je bila glasnejša 
kot navadno. Brodar je dvignil vi
soko most — voda je naraščala. No
vo kolo, ki se umiva sedaj pri 
Smodiševem mlinu, se je vrtelo hi
tre je . Staro kolo je vzela zima.

»Dolgo sem na Muri, a kaj 
takšnega še ni bilo. Kolo je razbil 
led, ladje pa smo komaj rešili«, mi 
je pripovedoval mlinar Smodiš.

Brod se je naslonil ob breg. Vrv 
je bila napeta — voda je bila moč
na. Brod je prečkal Muro, mladi 
brodar mi je pa med tem pripove
doval: »Led nam je razbil brod. 
Eno ladjo smo našli v stranski 
strugi pri ražkriškem mostu, dru
ga pa se je  ustavila ob središkem 
mostu. Vse drugo s sidrom vred je 
šlo po vodi.«

Pristali smo na bistriški strani. 
Nekaj ovinkov po blatnem kolniku 
in že sem v vasi.

Izjeme so povsod
Gornja Bistrica. Človek z be

ležko ne ve kam z novicami. Ka
kor pajčevina se sekajo tukaj kol
niki. V tem labirintu bi se še s kom
pasom težko znašel. Vodič — kole
ga, pozna sicer vas, toda v borbi s 
hišnimi številkami so tudi njegovi 
možganski centri odpovedali. Ustav
ljam ljudi.

»Kdo je pri vas najm arljivejši 
igralec na odru?«

Možak, ki sem mu zastavil to 
vprašanje, je potegnil krave, ki jih 
je pasel ob kolniku. Dolg obraz — 
spoštovanje pri kraju.

»Ja, nekaj špilajo in cecajo pe
neze od nas. Delali bi naj. Mladim 
ne zamerim, stari bi pa lahko imeli 
pamet.«

Pipa iz ust, pljunek, obrat za 180 
stopinj, udarec z bičem po kravah 
in možak je že korakal proti Muri. 
Starokopitnemu članu bistriške 
opozicije nisem mogel dati naukov. 
Pozneje sem zvedel, da je  podobnih 
primerov še nekaj.

Ko sva pognala z vodičem je 
klene osličke«- sva srečala Štefana 
Geriča, enega izmed prvih in n a j
starejših bistriških igralcev. Nad 
polji in vasmi ob Muri so viseli 
temni oblaki. Ni bilo časa za razgo
vor in tako gre raport v tisk brez 
zgodovine.

Razgovor v Gor. Bistrici št. 166
Učiteljica Rozika Trugarjeva 

igra v gornjebistriški kulturni 
aktivnosti glavno vlogo. Naštudira

la je že več del, od katerih je Mi
klova Zala najboljša, zato so jo tudi 
ponovili za prvomajske praznike.

»Kdo sodeluje največ pri igrali?«
»Sodelujejo stari in mladi. Po

hvalno je, da igrajo tudi starejši 
igralci kot so Štefan Gerič, Kreslin 
in Horvat. Pa tudi mladi so m arlji
vi.«

»Težave?«
Nimamo garderobe. Tudi odrski 

rekviziti so zelo skromni.«
»Kaj ste igrali nazadnje?«
»Na željo igralcev smo igrali 

malo lažje delo »Peg, srček moj«.
Tovarišica Trugarjeva nam je 

postregla z vsemi kulturnimi novi

cami in problemi v vasi, ki jih 
bom skušal v naslednjih vrsticah 
preseliti iz beležke v časopis.

»Mura« dobro »teče«
»Mura« je ime IZUD v Gor Bi

strici. Ni bilo vedno delavno. Pred 
leti bi ji lahko prav zasluženo po
darili šibo. »Metež« je prepihal dru
štvene vrste. Nastopila je renesan
sa društva, nastopili so za gornje
bistriško igralsko skupino lepi dne
vi. Z gostovanji so navdušili ljudi 
daleč naokrog. Lendavčani so dva
krat ploskali »Miklovi Zali« v bi
striški »produkciji«, Turniščani so 
z veseljem sprejeli gostujoče igral
ce, uspeh pred polansko publiko in 
uspeh na odranskem odru.

Prav z gostovanji si je gornje
bistriška »Mura« priborila dobro 
ime, tako da je vzor ostalim dru
štvom. »Murina« struga je globo
ka in ravna.

Gornjebistriški paradoks
Navada je, da društva na vse 

strani prosijo denarno pomoč, ker 
jim gre vedno za nohte. Ta moda 
je prevladovala tudi v Gor. Bistrici. 
Blagajna je dolgo bolehala za tu
berkulozo in se naslanjala na be
raško palico.

Društvo je danes že odvrglo be
raško palico in celo pomaga dru
gim. Tako pomoč so dobili lani ga
silci.

Razsvetljava rahlja na predsta

vah živce tako igralcem kakor gle
dalcem. Elektriko težko pričakuje
jo. Da bi čimprej vzšlo tudi v n ji
hovi vasi in torej tudi na njihovem 
odru »sunce na žnjori«, kakor pravi 
elektriki tam kajšnji vaški šaljivec, 
je društvo prispevalo elektrifikacij- 
skemu odboru 15 tisočakov. Toliko 
izza kulis društva.
Celjski grofi so bili, a ni jih več

Zgodovina se ponavlja. To velja 
tudi za Gor. Bistrico. Ko so srečno 
rešili Miklovo Zalo iz turniškega 
suženjstva, so hoteli še enkrat po
gledati v našo preteklost. V načrtu 
so imeli uprizoritev »Celjskih gro
fov«. Vloge so bile razdeljene, že 
so se na vajah pripravljali za na
stop pri dvignjenih zavesah, pripra
vili so obleke, v časopisu so nazna
nili svoj nastop in p o tem ...

Prekmursko zlo — sezonstvo je 
prišlo vmes. Nekaj igralcev je šlo 
na sezonsko delo (kultura gre skozi 
želodec) in Celjski grofi so ostali 
le v besedilu. Morda bodo njihove 
posmrtne ostanke zbudili k življe
nju jeseni.

Pogled v prihodnost
Pod odrom bodo gradili gardero

bo. nabavili bodo zaveso, nekaj 
odrskih rekvizitov . .  .

Tudi zavese ne bodo ostale dol
go spuščene. Lotili so se novega, 
modernega dela, ki pa zahteva 
mnogo truda, zato ne bo tako kma
lu zagledalo luč sveta. Na odru 
bodo začrtali« Klabundov »Krog s 
kredo«.

Srednjebistriška »tombola« 
ni uspela

Da ne bo zmešnjav! Preselil sem 
se na srednjebistriški kulturni 
»fevd«, ki pa je manj rodoviten od 
gornjebistriškega.

Pa ne, da bi ta naslov o tomboli 
vzeli dobesedno. Tombole v Srednji 
Bistrici sploh ni bilo, niti je niso 
pripravljali. Le kak srečolov pri
redijo včasih.

Srednjebistričani pa so brez 
tombole hoteli zadeti »Glavni dobi
tek«, seveda na odru. Mladina se je 
precej časa zbirala okrog tega do
bitka. ki jim je pa ušel skozi prste 
— izdihnil je  v porodnih krčih, še 
preden so na odru zavrteli bobne.

Dolnjebistriški kulturni raport
Kratko in jasno: Tiho, mirno 

spanje spe .  .  .
D. D.

ALI STE ŽE NAROČNIK revije
»SVET OB MURI«?

Pohitite! Prva številka izide prihodnji teden!
POMURSKI VESTNIK 14. junija 19564



V Murski Soboti so ustanovili
KLUB K U L T U R N I H  DELAVCEV POMURJA

Prejšnji četrtek so se zbrali v 
M. Soboti nekateri kulturni, politič
ni in drugi javni delavci ter usta
novili Klub kulturnih delavcev Po
murja. Na ustanovnem občnem 
zboru so sprejeli pravilnik društva, 
izvolili upravni in nadzorni odbor 
ter se pogovorili o bodočih nalogah 
Kluba.

Klub kulturnih delavcev se bo 
bavil z vsemi kulturnimi in d ru
gimi javnimi problemi Pomurja, 
spremljal bo kulturni razvoj Po
m urja in bedel nad njim. Klub bo 
prirejal razna predavanj a , ki bodo 
kvalitetna. V prostorih Kluba, ki 
bodo začasno v gradu, naj bi se 
tudi razvijalo družabno življenje 
članov Kluba.

V razpravi o delu Kluba so 
navzoči sklenili, da bodo v septem
bru skupno s podružnico Društva 
novinarjev v Murski Soboti p rip ra
viti proslavo 20-letnice izida »Mla
dega Prekmurca«. Klubova posebna 
skrb bo tudi nova pomurska revija 
»Svet ob  Muri«, okoli katere naj bi 

se zbrali vsi kulturni in javni de
lavci Pomurja, skrbeli za njeno 
vsebino in za čim večjo kvaliteto.

Že na tem sestanku se je  razvila

precej obširna debata o gradnji no
vega gledališča. Ker je bil Klub 
mnenja, da je vsa stvar v zastoju, 
so navzoči predlagali, da se čimprej 
sestane akcijski odbor za gradnjo 
gledališča, in skupaj s predstavni
ki in člani Kluba temeljito pretre
se to zadevo. Prav tako bo Klub 
organiziral tudi  debatni večer o 
akademiku Pavlu, kateremu naj bi 
postavili spominsko ploščo v njego
vem rojstnem kraju v Cankovi.

Na ustanovnem občnem zboru 
so navzoči izvolili klubski upravni 
odbor, katerega predsednik je prof. 
Franc Zadravec, tajnik Franc

Šrimpf, blagajnik Jože Zrini, člana 
pa sta arh. Franc Novak in dr. Ga
briel Kastelic. Predsednik nadzor
nega odbora je prof. Štefan Sedo
nja, člana pa ing. Koloman Cigit 
in pesnik Manko Golar.

Člani radgonske Svobode
so obiskali Dom one

m o g l i h  na Tratah
Na p rijazno  vabilo upravnika 

Doma onemoglih na T ratah , ki le
žijo že v m ariborskem  o kra ju , so 
obiskali zadnjo nedeljo oskrbovan
ce te ustanove radgonski pevci in 
tam buraši. V še dokaj veliki dvo
rani so p ričakali pevce in tam bu
raše številni počitka potrebn i lju d 
je. Po kra tkem  nagovoru u p ravn i
ka doma tov. Levstika so pričeli iz
v a ja ti ku ltu rn i spored moški zbor. 
tam burašk i zbor in kv in te t radgon
ske Svobode. Hvaležni poslušalci so 
z zanim anjem  sledili sporedu, ki je  
t ra ja l  nad eno uro.

P rav  je, da ne pozabljam o lju 

di, ki so že iztrošili svoje sile in ki 
živijo jesen svojega življenja. Kot 
kaže, imajo takih prireditev na Tra
tah več, kar je  predvsem zasluga 
upravnika doma. ki požrtvovalno 
skrbi za svoje varovance. -rko

Cicibani z Janževega 

vrha so bili na izletu
Janžev vrh ni velik kraj. ima nekaj hiš. 

pa še te so raztresene naokrog. Tam je  
mnogo vinogradov, ki so last radgonskega 
Vinogradniškega gospodarstva. Ljudje ima
jo mnogo dela in kdo bi pazil na njihovo 
deco, ki ne obiskuje še šole. No, zato pa 
imajo vrtec, ki ga obiskuje dnevno skoraj 
do 30 otrok. In zadnjič je odpeljala skrbna 
upravnica to majhno dečico na izlet! Da. 
na pravcati izlet! Seveda ji je  priskočil na 
pomoč kolektiv radgonskega Vinogradniške
ga gospodarstva s kamionom, ki je  odpeljal 
vesele kričače v Maribor. Majhni državlja
ni so kar strmeli od različnih čudes, ki 
jih na Janževem vrhu ni videti. Visoke 
hiše. ki jim niti vrha ne vidiš, gromozan
sko število avtomobilov in cele procesije 
ljudi. To so strmeli Frančeki in Tuneki in 
Micike in Zefike in . . . saj je težko pove
dati vsa imena. In nazadnje so si ogledali 
š e  Mariborski otok, ki je pričel delovati 
prav tisti dan. Otroci in starši so Vino
gradniškemu gospodarstvu hvaležni za lep 
izlet, pa tudi tov. direktorju Kralju, ki je 
d ečico v Mariboru pogostil kaj imenitno.

-rko

C a n ka r j ev a  pros lava  v Mur sk i  So b o t i
Recitacijski večer Marjana Dolinarja

V okviru kulturnih prireditev v 
tednu Praznika mladine Pomurja je 
bila v dvorani TVD »Partizan« v sre
do, 6. jun ija  C ankarjeva proslava. 
Kakor za večino ost h kulturnih 
prireditev v tem tedn u , velja isto 
tudi za Cankarjevo proslavo: ne
verjetno slaba udeležba. Vsa Sobo
ta ni premogla več kakor 80 ljudi 
(in še med temi je bilo dve tretjini 
mladine), ki so prišli poslušat bla

goglasno Cankarjevo besedo. To 
dejstvo je vredno kritike, čeprav 
tudi s samim večerom nismo mogli 
biti zadovoljni.

N ajprej je prof. Štefan Sedonja 
spregovoril nekaj toplih besed o 
delu in pomenu Ivana C ankarja za 
slovensko literaturo. Sledil je  reci
tacijski večer M arjana Dolinarja, 
gledališkega igralca iz Celja. Za 
interpretacijo si je  izbral C ankar
jev poslednji tekst Podobe iz sanj 
in sicer je  prednašal devet črtic iz 
te knjige. Občinstvo je najprej z 
zanimanjem prisluhnilo Cankarjevi 
besedi, ki je prihajala iz njegovih 
ust. Toda po prvih dveh in še na
slednjih se je razočaralo. Recitator 
je postal monoton, čemur je bil 
vzrok premalo širok register, s ka
terim igralec razpolaga. Zelo do
ber je bil sicer v nižjih legah, čim 
pa je povišal glas, mu je zvenel ne
ubrano. Škoda je tudi, da si je  re
citator izbral eno najtežjih Can
karjevih del, ki zahteva veliko kon
centracijo tako igralca kakor tudi 
poslušalca. Z ozirom na precejšnjo 
abstraktnost teksta, še posebej pa 
tudi zaradi precej monotonega in
terpretiranja, recitacijski večer ni 
dosegel tistega uspeha, ki smo ga 
upravičeno pričakovali.

Treba pa je pohvaliti iniciativo 
O krajnega sveta Svobod, ki je 
umetnika povabilo v M. Soboto in 
s tem vendarle kljub vsemu pripo
moglo. da je soboško občinstvo 
(najbrž prvikrat) slišalo tak način 
interpretiranja nekega literarnega 
teksta. -im-

„Za stanovanje gre“ —
v izvedbi IZUD „France Prešeren“ od Grada

Gledališka družina IZUD »Fran
ce Prešeren« pri Gradu je že zna
na soboškim gledališkim obiskoval
cem po svojih dobro pripravljenih 
odrskih delih. Lahko trdim, da je 
ena izmed najboljših v Prekmurju, 
saj razpolaga s prav dobrim, rutini
ranim igralskim kadrom. Družina 
je v tej sezoni pripravila veseloigro 
»Za stanovanje gre« — sam avtor 

D. Gervais jo imenuje farso, s ka
tero so v torek, 29. maja t. l. z ve
seljem prihiteli v pomoč mladincem 
v Soboto v okviru njihovega ted

na. Že ta okolnost je  dala upanje, 
da bo vsaj mladina znala ceniti po
žrtvovalnost in dobro voljo gostov 
in bo tako v velikem številu nav
zoča pri predstavi. Žal pa so bili 
tako gostje, kot ostali redki nav
zoči razočarani. Res, da je  ta p ri
jetna, zabavna igra na aktualno te
mo posebno prejšnjih let (morda 
ponekod še danes!) Sobočanom že 
poznana iz uprizoritve učiteljiščni
kov v Soboti v letu 1953. Vendar 
dvomim, da bi bil to glavni vzrok 
za slab obisk. Vzroke bo treba iska
ti drugje, v kar se sedaj ne mi

slim spuščati. Eno pa je: en vabi
mo podeželskih družin na gostova
nje le zato, da nam izpolnijo pro
gram. temveč jim v tem primeru 
tudi omogočimo, da bo njihov trud 
poplačan vsaj s tako skromno za
htevo ali željo, kot je do neke m e
re napolnjena dvorana. Nastop pred 
prazno ali slabo zasedeno dvorano 
je porazen za vsakega igralca, v 
toliko večji meri še za igralca- 

am aterja z dežele!
Ravno ta okolnost je v prav ve

liki meri vplivala na razpoloženje 
igralcev in na sam potek predsta
ve, posebno v primeri z nastopom 
na domačem odru. Vendar so gostje 
še kar zadovoljivo rešili svojo na
logo. Igra je  bila dovolj razgibana,

živahna in prepričljiva. Jezikovno 
so bile do malega vse ženske dobre, 
pri moških pa je nekoliko motila 
izgovarjava šefa stanov, urada ter 
študenta medicine, ki je tudi sicer 
v preveliki meri uporabljal roke. 
Nasprotno temu pa sta izstopili s 
svojo igro Milena Galič kot žena 
inženirja Tomiča ter Majda Potoč
nik v vlogi Mace. Slednja kaže tu 
di velik smisel in mnogo sposobno
sti za igranje in se lahko razvije 
v najboljšo igralko. Ostale moške 
vloge so bile dobro podane. Milan

H orvat v vlogi referen ta , kot ne
kaka osrednja oseba v igri, bi lah 
ko opustil p re tiran o  burkaštvo  tik 
p red  odhodom s scene, s čim er je 
h otel le ugaja ti gledalcem, je  pa s 
tem razbil celotno režijsko zam i
sel. Vilibald Beloglavec se je  tudi 
sedaj pokazal za sposobnega reži
serja . Jože Zrini

Prijetni junijski 
dnevi, nekaj 
uric prostega 
časa in kolo — 
pa je že tu izlet 
po belih (sicer 
tudi prašnatih) 
cestah tja med 
žitna polja 
in zelenje.

(Foto Kološa)

Uspele prireditve v okviru prvega
»Turist ičn o-kulturnega tedna« 

v Lendavi
V okviru »Turistično-kulturnega 

tedna«, ki je  bil v Lendavi od 2. do 
10. ju n ija , so se na lendavskem  
odru zvrstile  številne prireditve, 
kjer so nastopale sekcije domačega 
DPD Svoboda. D ram ska skupina je  
zelo lepo izvedla zgodovinsko igro 

Javni tožilec« . Z igro so nastopili 
dvakrat. Č lani TVD Partizan  so nas 
s svojo akadem ijo  ali nastopom na 
p rostem presenetili. O krog 60 telo
vadcev, po večini pionirjev in 
m ladine, je  pokazalo svoje znan je  
na orodju  in blazinah. P rired itev  si 
je  ogledalo okrog 200 ljudi. Sredi 
tedna je bil v dvorani Nafte mešan 
ku lturno-um etniški program . Nasto
pila je  godba na pihala, tam buraški 
zbor. zbor m ladih harm onikarjev, 
m ladinska m adžarska folklorna 
skupina, slovenski in m adžarski 
pevski zbor n ižje gim nazije. Pro
gram  je uspel. Pri vseh sekcijah 
in skupinah je  opaziti napredek, 
dosežen v zadnjih  mesecih.

Zadnjo soboto je  bil v dvorani

Nafte vokalni koncert pevskega 
zbora DPD Svoboda pod vodstvom 
prof. Vlada Močana. Bogat program  
je  obsegal dvajset pesmi, ki jih  je  
zapel mešani, ženski in moški pev
ski zbor. K oncert pevskega zbora 
DPD Svoboda sodi med najuspeš
nejše p rired itve  v Lendavi po osvo
boditvi sploh. Videli smo. da so pev
ci vložili v delo mnogo truda. Uspeh 
pa je  treba prip isati požrtvovalne
mu prof. Močanu, ki je  tedensko 
redno d v ak rat p rih a ja l v Lendavo.

Pa še nekaj besed o gledalcih. 
Ko govorimo o delu in vloženem 
trudu, je  sko ra j nemogoče verje ti, 
da je bil obisk pri posameznih p ri
red itvah  ka r porazen. Ob drugi 
uprizoritv i igre »Javni tožilec« je  
bilo n ek aj čez petdeset ljudi. Na 
mešanem  um etniško-kulturnem  pro
gram u 36 odraslih, vokalnega kon
certa  pevskega zbora pa se je  ude
ležilo prav  tako le 116 ljudi. Mar 
smo v Lendavi res tako ku ltu rno  
izobraženi? -jo

Zaključni koncert glasbene šole 
v Ljutomeru

Nižja glasbena šola v Ljutomeru je 
5. junija 1956 priredila s svojimi učenci že 
tretjo in obenem zaključno produkcijo, ki 
je prav dobro uspela.

Spored je bil kaj pester ter skrbno 
izbran, primeren zmogljivosti učencev, ki 
so ga zaradi tega lahko lepo izvajali in v 
polni meri zadovoljili poslušalce. Poleg 
učencev, ki že več let obiskujejo glasbeno 
šolo, so nastopali tudi mlajši, ki se učijo 
šele eno ali dve leti. Vsi so pokazali 
zmogljivost v nastopanju in izvajanju svo

jih točk. Produkcija ni bila samo prikaz 
dela glasbene šole, temveč že v večji meri 
mladinski koncert. Učenci so nastopali po
samezno, še več pa v skupinah, kar je 
pestrost močno povečalo.

Posebej je še treba omeniti, da so želi 
dueti trobent in klarinetov ter kvartet tro
bil prav živahno odobravanje. Tudi violin
ski kvartet ter godalni trio, kjer je mala 
čelistka Zd. Kristl vzbujala posebno pozor
nost. Tudi posamezniki: violinisti s sprem
ljavo klavirja, klaviristi in klarinetist iz 
II. razreda so s svojim samozavestnim na

stopom in lepim, čistim igranjem pokazali, 
da so se med letom pridno učili.

Mladinski orkester (14 violin, 2 čela, 
klarinet in trobenta) je  s sigurnostjo lepo 
zaigral dve skladbi. Mladinski pevski zbor 
pa je s pravilno interpretacijo in dinami
ko zapel dve pesmi. Kot zaključno točko 
sta mladinski orkester in mešani mladinski 
pevski zbor pod vodstvom ravnatelja glas
bene šole Gustava Loparnika izvajala zelo 
zahtevno Gobčevo »Kolednico« in sta svojo 
težko nalogo odlično rešila. Občinstvo ni 
štedilo z aplavzom ter je na to način iz
reklo vse priznanje za lep užitek.

Pred zaključkom koncerta je  pozdravil 
nastopajoče predsednik šolskega odbora Fer
do Pihlar, čestital učencem in učiteljstvu 
k lepemu uspehu ter izrazil prepričanje, 
da bo glasbena šola v Ljutomeru tudi v 
bodoče kot doslej širila glasbeno umetnost 
med ljudstvom, ki v tem predelu že od 
nekdaj ceni lepo pesem in glasbo. F. II.

Majhna sem se. pa po svoje pridna: 
obiskujem že dve šoli: osnovno in 
glasbeno. (Foto Kološa)

Zborovanje mladincev 
predvojaške vzgoje na Tišini

Mladinci tišinskega okoliša so im eli od 
14. do 29. maja zborovanje, katerega so vsi 
mladinci redno obiskovali. Povprečen učni 
uspeh je bil za malenkost slabši kot prav 
dober. Nezadostne ocene pa ni dobil nihče. 
Streljanje po točkah je  opravilo 19 mladin
cev tretjega letnika s povprečnim uspehom 
nad prav dobro. Tretjina vseh je  dosegla 
celo odlično oceno.

Poleg predmetov predvojaške vzgoje so 
imeli tudi predavanja o družbenem samo
upravljanju, o novih gospodarskih ukrepih 
in o nalogah mladinske organizacije. Preda
vali so Ludvik Koltaj, Bela Horvat in Franc 
Antalič.

Disciplina in red na zborovanju sta bila 
prav dobra, saj ni bila izrečena nobena 
kazen, kar pomeni, da se mladinci radi 
udeležujejo zborovanj predvojaške vzgoje.

Nov, koristen časopis
DELO IN VARNOST, številka 3 in 4

Izšli sla tretja in četrta številka stro
kovnega časopisa »Delo in varnost«, ki ga 
izdaja Zavod za proučevanje organizacije 
dela in varnosti pri delu LRS v Ljubljani. 
To je  do danes prvi in edini list v državi, 
ki se bavi s perečimi vprašanji produkcije 
in varčnega gospodarjenja v industrijski 
proizvodnji, z vprašanji smotrne, znanstve
no utemeljene organizacije dela, z vzgoj
nimi vprašanji kadrov v gospodarstvu in s 
problemi preprečevanju nesreč pri delu, to 
je zdravstvene in tehnične zaščite. V pri
zadevanju za hitrejši razvoj in napredek 
našega gospodarstva ter za povečanje sto
rilnosti dela ima časopis, pri katerem so
delujejo priznani strokovnjaki, brez dvomu 
zelo pomemben delež in nanj še posebej 
opozarjamo vsa industrijska podjetja, go
spodarske organizacije in strokovnjake.

Tretja številka časopisa prinaša nasled
nje članke: »Pravilniki o premijah so ob
vezni«, Mitja Kamušič: »Bistvo in glavna 
načela premijskih sistemov v gospodarskih 
organizacijah; ing. Pavle Vrbič: »Organi
zacija proizvodnje, storilnost in plačni si
stem v premogovnikih«, ing. R. Ahčan: 
»Organizacija proizvodnje, storilnost in 
plačni sistem pri rudniku lignita Velenje«, 
ing. Vinko Preželj: »Vpliv organizacije de
la in plačnega sistema na produktivnost de
la pri rudniku Trbovlje — Hrastnik«, ing. 
Ana Najžar: »Onečiščenja v zraku in 
asanacija delovnih mest v industriji«, ing. 
Janko Švajger: »Varnost pri delu v luči

statistike«, prof. M. Battestin: »Obrazni 
ščitniki«, članek o metodi praktične iz
obrazbe vodilnega kadra v proizvodnji, 
ing. Boris Gostiša: »Prirodni brusi in umetni 
brusilni koluti«.

Vsebina četrte številke: Franjo Aleš: 
»Izkoristimo izkušnje drugih«, ing. Ervin 
Perne: »Vpliv organizacije dela na ocenitev 
delovnih mest«, Mitja Kamušič: »Problemi 
sestave premijskih pravilnikov«, dr. Leon 
Jerovec: »Znanstvena organizacija dela in 
plučilni sistem«, ing. Janko Švajger: »Var
nost pri delu v luči statistike«, dr.  Stane 
Lajevec: »Industrijski stol domače proiz
vodnje«, prof. M. Battestin: »Fluorescenčna 
razsvetljava«, »Ščitnik za golenico«, ing. 
Boris Gostiša: »Prirodni brusi in umetni 
brusilni koluti«.

Telovadni nastop 
v Križevcih

TVD v Križevcih je  še dokaj mlado, 
kljub temu pa so njegovi uspehi iz leta v 
leto večji; nadebudni telovadci imajo za
tegadelj še več volje in upanja, da bo te
lesna vzgoja vedno bolj napredovala tudi 
v tem predelu Goričke.

Na nedeljskem nastopu je  100 mladik 
telovadcev nastopilo pred številnimi g le
dalci in na igrišču Partizana pokazalo v  
šolskem letu pridobljeno znanje. Prijetno 
je  bilo videti pionirje in pionirke, ki so 
skladno in enotno izvajali proste vaje — 
v enotnih krojih. Gledalce so navdušili 
tudi z igricami in narodnimi plesi; mnogo 
smeha je  bilo, ko so tekmovali v vrečah in 
na hoduljah. Na programu so imeli tudi 
nekaj raznoterosti iz lahkoatletike, pa mali 
rokomet in odbojko so pokazali občinstvu.

Gledalci so bili z nastopom zadovoljni, 
pri mladih telovadcih pa je še bolj narasla 
želja po boljšem telovadišču in telovadnici 
v zudružnem domu. Da bi se to uresničilo: 
potem bi bili društveni uspehi lahko še 
bolj prepričljivi. —ez

Vrste lendavskih strelcev 
so se pomladile

V zadnjih dveh letih je delova
nje Strelske družine v Lendavi do
mala zamrlo. Na letošnjem občnem 
zboru pa so sklenili, da bodo temu 
napravili k raj; pri delu jim bo ve
liko koristilo orožje, ki ga zadnje 
leto sploh niso imeli. K sodelova
nju so poleg izkušenih tovarišev 
povabili tudi mladino, ki je poka
zala veliko zanimanje in disciplino. 
Z delovanjem so že začeli in sedaj 
se pripravljajo  na tekmovanje, ki 
bo v Ljutomeru.

Med člani lendavske strelske 
družine je več dijakov vajenske 
šole. Zadnji teden so svoje znanje, 
ki so si ga pridobili pri predvoja
ški vzgoji, pokazali na strelišču. 
Doseženi rezultati so bili prav do
bri. Med najboljšimi so bili Jože Ši
monka, Jurij Šimonka in Rudi Ogri
zek.

Res, lep je bil 
pogled na parado 
mladosti 
in zdravja 
ob letošnjem 
I .  Pomurskem 
zletu Pomurja.

Zanimiv je že 
teoretični pouk 
v »šoli mladih 
prometnih 
miličnikov«, 
kjer pionirje 
požrtvovalno, 
poučuje 
tovariš 
Mlinarič.
Mladega 
prometnika 
pri praktičnem 
delu, pa si 
oglejte na 
zadnji strani 
lista.

(Foto Kološa)

,Pomurski vestnikʻ
v vsako hišo
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7. Kmetijska zadruga zagotovi materialna 
sredstva, (aparature, zaščitna sredstva).

8. K m e to v a le c  j e  d o lž a n , d a  ta k o j  p r ija v i  
o k u ž b o  p r is to jn e m u  o b č in sk e m u  lju d s k e m u  o d 
b oru  p o  k r a je v n e m  u rad u .

9. Kmetovalec mora v času vegetacije t. j. 
od 1. aprila do 30. oktobra, redno pregledovati 
svoje krompirišče, da bo lahko pravočasno od
kril škodljivca.

10. Kmetovalec mora obirati in uničevati 
hrošče, ličinke in jajčeca ter sam ali s pomočjo 
kmetijske zadruge škropiti ali prašiti okužene 
in ogrožene njive z določenimi kemičnimi sred
stvi.

11. Določena kemična sredstva so:
a) za škropljenje: lindan — olje — 0,10 do 

0,15 % (1 do 1,5 dcl na 100 lit. vode), pantakan 
tekoči 1 %, svinčeni arzenat 0,75 % (¾  kg na 
100 lit. vode) in lindapin 0,05 % (50 gramov na 
100 lit. vode).

Za istočasno zatiranje krompirjeve plesni do
dajamo 1 % bakrenega apna.

b) za prašenje: pantakan, pepein, bentox 
(4 tedne pred izkopom ga ne uporabljamo), dili
den, lindan in drugi.

O krajni ljudski odbor 
K m etijska inšpekcija  
Murska Sobota

Pomurje ima pogoje, da postane središče
za pridobivanje kakovostnega semena
(Po referatu agronom a E. Š iftarja)

V Pomurju so zelo ugodni pogoji 
za pridelovanje kakovostnega se
menja raznih vrst, predvsem na ve
likih kmetijskih posestvih (Beltinci. 
Rakičan. Črnci). Lani so odkupili 
okrog 280 ton semenskih žit. med 
njimi največ pšenice Bankuti ter 
rži Tirnavska in Dreger, okrog 300 
ton semena krmnih rastlin — naj
več inkarnatke: okrog 240 ton — 
zelenjadna semena pa so pridelo
vali na 41 ha zemlje. Vrednost pri
delanega in prodanega semena je 
znašala čez 62 milijonov din, bila 
pa bi za okrog 3 milijone din večja, 
da ni odpadel pridelek zelenjadne
ga semena na 11 ha zaradi vremen
ske katastrofe.

Na Selekcijskem posestvu v Bel
tincih pridelujejo originalna seme
na za domače potrebe, semena ne
katerih vrst pa že tudi za večji oko
liš. Letos bodo v Pomurju prvič 
razmnoževali ta semena, prihodnje 
leto pa bodo ta posel lahko oprav
ljali že tudi zasebni kmetovalci. 
Predvidevajo, da bo leta 1938. do
volj sortnega semenskega blaga pri 
roki. kajti prav v dobrem semenu 
je eden izmed glavnih ključev za 
večje pridelovalne uspehe.

40 Q OVSA NA HEKTAR
Pridelovanje kakovostnih semen 

bo prineslo veliko korist pokrajini. 
Upoštevati je treba, da posejejo na 
13.320 ha okrog 21.300 q semenske 
pšenice (Avstrobankut, Kadolška, 
U 1 in Beltinska 831), kar pomeni, 
da jo je potrebno pridelovati n a j
manj na 1400 ha, če računamo pri
delek 15 q na ha, rž (Dreger, Pet
kus) sejejo na 12.000 ha. ječmen 
(Peragis) na 646 ha, oves (Flömings
treue) na 2463 ha itd. Semenska 
žita navedenih sort že pridelujejo 
ali pa jih na novo uvajajo in pre
izkušajo; oves Flömingstreue so 
uvozili in je dal lani 40 q pridel
ka na ha. Ne vedo pa še, kako se 
bo obnesel v sušnih letih, zato še 
vedno držijo udomačeno sorto zlati 
dež.

Na devetih večjih posestvih pri
delujejo letos seme priznane pše
nice Bankuti (117 ha), z dvema 
strankama pa imajo sklenjene po
godbe za pridelovanje semenskega 
ječmena Peragis na 45 ha.

Lani so začeli tudi odbirati klas
je rumenega in sivega prosa, ki ga 
potrebujejo letno okrog 30 ton za 
seme. Slabi domači križanci koruze 
(7341 ha) ne dajejo zaželenega pri
delka, zato vse bolj pridelujejo 
mehko koruzo, na Selekcijskem po
sestvu v Beltincih pa odbirajo tudi 
domačo trdinko in beljski rumeni 
zuban. Misliti pa bo treba tudi na 
pridelovanje koruze - hitrice, s ka
tero je moči naglo nadomestiti iz
pad, če toča uniči prvi pridelek. Za 
take primere bi morali imeti vedno 
v rezervi dovolj te koruze, prosa in 
ajde.

Pridelovanje semenskega krom
pirja pa se v Pomurju ne obnese 
posebno zaradi neugodnih klimat
skih razmer in virusnih bolezni, če
prav krompir množično pridelujejo 
(6500 ha). Kmetijski strokovnjaki 
priporočajo uvoz semenskega krom
pirja iz višinskih predelov. Pri 
5-letni zamenjavi pa bi morali let
no uvoziti okrog 325 vagonov se
menskega krompirja, kar pa je  tež
ko uresničiti. Zato priporočajo kme
tovalcem negativno in pozitivno od
biro krompirja. Napredni kmetje so 
se tega posla že oprijeli. Lani so 
razdelili med pridelovalce 1850 q 
semenskega krom pirja z Gorenjske.

Poseben problem je ajda, ki se 
je že popolnoma izrodila. Škode ne 
čutijo samo kmetje, marveč tudi če
belarji, saj je ajda ena izmed naj
bolj medonosnih rastlin. V okolici 
Čepinec je prav zaradi tega umrlo 
okrog 140 čebeljih družin. To nare
kuje semenski službi, da bo mora
la čimprej uvoziti iz vzhodnih držav 
vsaj najbolj nujno potrebno koli
čino črne ajde, za katero je med 
pridelovalci in čebelarji največje 
povpraševanje.

Precej se širi tudi pridelovanje 
travnih semen, saj so jih lani od
kupili čez 45.000 kg; ni pa prištet 
pridelek, ki so ga večja kmetijska 
gospodarstva poslala neposredno Se
menarni. Za letos so sklenili pogod
be s 125 pridelovalci za pridelova

nje 9 sort trav in travniških detelj 
na 33 ha, razen tega pa bodo na 
dveh kmetijskih posestvih pridelo
vali travno seme na 18 ha. Pridelo
valcem bo potrebno dajati več po
moči in strokovnih nasvetov, saj 
gre za pridelovanje redkih, a dra
gocenih in zahtevnih trav.

Črno deteljo pridelujejo na 3500 
ha, v glavnem za krmo. Lahko pa 
bi pridelovali mnogo več semena, 
saj se je  seme te detelje že pred 
drugo svetovno vojno močno uve
ljavilo v inozemstvu pod imenom 
štajerska detelja. Slabost pa je tudi

v tem, da sejejo kmetje večinoma 
neočiščeno seme, zaradi tega pa se 
vedno bolj širi predenica. Če se bo 
pridelovanje deteljnega semena še 
bolj razširilo (dosedaj 3500 ha), bo 
potrebno kupiti za severno Slove
nijo večji stroj za čiščenje semena 
s tritolin maso. Inkarnatka se je ze
lo udomačila zlasti v Prekm urju kot 
zelena krma. Semena pridelajo 
toliko, da lahko krijejo  z njim vse 
domače potrebe, nekaj pa jim ga 
ostane celo za izvoz. Seme ima na 
zunanjem trgu zelo dobro ceno. La
ni so ga odkupili 240 ton.

Pomurje naj dobi samostojno
semenarsko podjetje

Podnebne in talne razmere so 
tudi ugodne za pridelovanje žele
njadnin semen. To je zelo renta
bilen posel. Led je prebit tudi na 
tem področju; na km etijskih pose
stvih Rakičan, Beltinci, M. Sobota 
in Črnci že nekaj let pridelujejo 
seme glavate solate, endivije, radi
ča, korenčka, redkve, zelja itd., te
ga posla pa so se oprijeli tudi šte
vilni zadružniki v Beltincih in do
segli prvo leto prav dobre pridelo
valne uspehe. Lani so pridelovali 
zelenjadno seme na 40 ha. Ustano
viti pa bi bilo potrebno poseben 
sklad za riziko, iz katerega bi pri
delovalci črpali potrebna sredstva 
za kritje  pridelovalnih stroškov v 
primeru, če bi se zaradi vremenskih 
nezgod občutno zmanjšal pridelek 
ali pa sploh izostal. To se je  pripe
tilo lani.

Kmetijski strokovnjaki se zavze
majo tudi za pridelovanje grašice za 
krmo in zeleno gnojilo (zlasti v vi
nogradih), novosadsko selekcijo 
beserabske sončnice, pridelovanje 
buč - golic z dobrim in gostim me
som, začimbnih in zdravilnih zelišč, 
kumna, janeža itd., s čemer se v 
Beltincih in Rakičanu že precej 
ukvarjajo. Na KG v Kramarovcih 
bodo letos posejali 2 ha zemlje s 
kumno.

Pridelovanje semen zaposli mno
go več delovne sile kot pa pridelo
vanje navadnih kultur, kar je  zelo 
važno za Pomurje kot preobljudeno 
pokrajino. Prav zato bo potrebne še 
več pomoči in pobud, še posebej pa, 
da bo dobiček, ki ga s prodajo se
mena na domačem in tujem trgu 
ustvarjajo odkupna podjetja, služil 
predvsem temu namenu; vedno bolj 
močni pa so glasovi, da bi naj Po
murje dobilo samostojno semenar

sko podjetje ali pa vsaj samostojno 
poslovalnico ljubljanske Semenar
ne, ki bi strokovno in z gmotnimi 
sredstvi pospeševala započeti razvoj 
in ga postopoma pripeljala tako da
leč, da bo pokrajina ob Muri po
stala zares pravo središče za pride
lovanje kakovostnega semenskega 
blaga. S. K.

Nevarni škodljivci in bolezni 
nam odžirajo pridelke in dohodke

K olorad sk i h rošč  se  j e  le to s  p o 
j a v i l  v ta k šn ih  m n o žin a h , k o t še  
n ob en o  le to  d o s le j . Z aradi teg a  o p o 
za rja m o  p r id e lo v a lc e  k r o m p ir ja , da 
p o s v e t ijo  v so  p o zo rn o st z a tira n ju  
teg a  n ev a r n e g a  š k o d lj iv c a  prav  s e 
d a j, ko  se  še  n iso  iz le g le  lič in k e  
p rv eg a  p o le tn eg a  zarod a . S ed a j  
n a m reč  sa m ice  h rošča  o d la g a jo  s v o 
ja  ja jč e c a , iz  k a ter ih  se  b od o prav  
k m alu  iz le g le  p o žrešn e  rd eče  l ič in 
ke, k i so  n e v a r n e jš e  kot h rošč  sam , 
k er  ta k o j, k o  se  iz le ž e jo , p r ičn o  o b 
je d a t i l is tje .

P o z iv a m o  k m e t ijs k e  zadruge, da 
m o b iliz ir a jo  v s e  r a zp o lo ž ljiv e  za
d ru žn e  in p r iv a tn e  šk r o p iln ice  ter 
p r a š iln ik e  in o r g a n iz ir a jo  sistem a
tičn o  š k r o p lje n je  a li p ra šen je  vseh 
o g r o že n ih  k ro m p ir išč .

O k r a jn i in o b č in sk i LO so dolž
ni p o sk r b e ti, da b od o p ovsod  ob
v ezn o  z a tir a li k o lo r a d sk e g a  hrošča. 
S am o ta k o  bo  tu d i le to s  m ogoče pre
p reč iti š e  m o č n e jš i p o ja v  n asled n je
ga za ro d a  h ro šča  in šk od o , ki hi 
n a sta la , č e  ne bi te m e lj i to  zatirali 
teg a  šk o d lj iv c a .

OPOZARJAMO SADJARJE
da opravijo drugo škropljenje po 
cvetenju, ker je nevarnost za mo
čan pojav škrlupa (fuzklagije), pa 
tudi jabolčni zavijač odlaga svoja 
jajčeca na plodove jabolk. Prav ta 
ko je napočil čas za razmnoževa
nje ameriškega kaparja, katerega 
ličinke so se že pojavile. Zaradi te
ga je sedaj škropljenje sadnega 
drevja, predvsem jablan, izredno 
važno za kakovost bodočega pri
delka. Proti škrlupu je na razpola
go več škropiv: škropimo lahko z 
1—2 % žvepleno-apneno brozgo ali 
z 0,3—0,4 % cosanom, lahko pa tudi 
z 0,5 do 1 % bakrenim apnom ali 
¼  do ½ % bordoško brozgo. Tudi 
novi pripravek DITHAN je zelo 
učinkovit proti škrlupu v 0,3% kon
centraciji.

Navedeni pripravki so učinkovi
ti samo proti škrlupu in drugim 
glivičnim boleznim, zato je škropi
vom treba dodati na vsakih 100 li
trov še 0,5 dcl fosferna ali para
tiona ali systoxa za zatiranje ame
riškega kaparja, listnih uši in ja 
bolčnega zavijača. Tudi mnoge dru
ge škodljivce zelo uspešno zatira
mo s temi pripravki. Vendar pa 
moramo z njimi previdno ravnati, 
ker so zelo strupeni.

Namesto teh pripravkov lahko 
dodamo škropivu tudi HCH ali 
DDT pripravke, tako 0,2 % lindan- 
olje, lindapin ali pa 1 % tekoči pan
takan. Mešanice je treba takoj po
rabiti, ker izgubijo na svoji učin
kovitosti.

Kmetijski inštitut LRS, 
Ljubljana

500 din za eno
f a z a n j e  g n e z d o

Fazani in jerebice so koristna pernata 
divjad, ki uniči na polju mnogo mrčesa, 
med drugim tudi mnogo gosenic in ličink 
koloradskega hrošča. To so potrdili tudi 
kmetijski strokovnjaki.

Zatorej: če boste pri delu našli faza
novo ali jerebičje gnezdo, ne razdirajte 
gu, marveč ga rajši zavarujte, če ne dru
gače, vsaj tako, da ga pustite pri miru 
do izvalitve kebčkov. Tako boste storili 
veliko uslugo lovskim družinam, ki so bile 
pri nedavnih poplavah močno prizadete prav 
zaradi uničevanja pernate divjadi.

Skoda ,ki jo ta perjad napravi na polj
skih pridelkih, je  namreč tako malenkostna. 
da je  nikakor ne moremo primerjati s ko
ristmi. Razen tega pa je  tudi po zakonu 
prepovedano razdirati gnezda koristne per
nate divjadi.

Lovska družina Rankovci bo izplačala 
500 din nagrade vsakemu, ki bo slučajno 
našel gnezdo in ga obvaroval do izvalitve.

»Za« ali »proti« divjemu zajcu
Na svojem prvem zboru so pomurski 

sadjarji »z aplavzom obsodili divjega zaj
ca«; v sadjarskih okoliših naj ne bi bil 
zaščiten in vsakomur je treba dati možnost, 
da ga bo lahko neusmiljeno preganjal in 
ubijal — smo brali v nekem dnevniku. 
Nihče izmed navzočih sadjarjev, med ka
terimi so bili tudi lovci, pa ni spregovoril 
besede v obrambo ubogega sivca. To me 
je — priznati moram — zelo začudilo.

Enostransko mnenje o divjem zajcu pa 
želim dopolniti, da bodo sadjarji in drugi 
prebivalci spoznali, zakaj ga je  naša druž
ba zaščitila z zakonom. V naši pokrajini 
smo namreč dosedaj vse premalo storili, 
da bi s pisano besedo, predavanji in raz
pravami pojasnili našim ljudem, kakšne ko
risti ali škodo prinaša divjad, zakaj je div
jačino potrebno gojiti, katere so živali, ki 
jih redkokdaj srečamo na naših poljih in 
travnikih, v gozdovih, planinah, vodah itd. 
Odtod tudi nepoučenost in enostranski za
ključki o »nekoristnosti« divjega zajca!

Če bi natančneje primerjali vrednost po 
zajcu povzročene škode z vrednostjo nje
govih koristi, bi prav gotovo ugotovili, da 
je  to žival vredno gojiti in se zanjo tudi 
zavzeti. Kar poglejmo v druge, gospodarsko 
razvite in omikane dežele: v Avstriji in 
Češkoslovaški odpade 49 zajcev na tisoč 
hektarjev, pri nas pa samo osem, v Fran

ciji, Italiji, Nemčiji, Švici in Angliji izda
jajo obilna devizna sredstva, samo da bi 
z  uvozom osvežili kri in povečali število  
zajcev.

Morda se bo kdo vprašal: čemu pa 
zajec gloda drevesca in povzroča škodo

— gotovo zaradi hrane. Tako m išljenje je 
zgrešeno, saj je dokazano, da zajec redko
kdaj pije samo vodo, ker je dobi dovolj 
s hrano v sočnih rastlinah, korenih in go

moljih. Zajec pa je  tudi glodalec, ki si 
mora brusiti sekalce; škodo povzroča samo 
v ostri zimi, ko ne more priti do sočne 
hrane.

Kako pa bi najbolj preudarno in po
ceni preprečili škodo?

V zakonu o lovu je  med drugim reče
no, da so lovske družine dolžne poravnati 
škodo, če so sadjarji ukreniti vse potreb
no, da bi jo preprečili. Kaj pa imajo sad
jarji pokazati na tem področja, naj preso
dijo bralci. Eno najbolj zanesljivih sred
stev za preprečenje škode je  prav gotovo 
mrežasta ograja okrog drevesca, ki pa je 
precej draga in bi terjala preveč izdatkov 
od sadjarjev. Enostavno, dobro in ceneno 
sredstvo pa je  slama ali koruznica, s ka
tero ovijemo drevesca; z njo ne prepre
čimo samo morebitne škode, marveč tudi 
obvarujemo drevje pred mrazom, v ovitkih 
pa pozimi prebije tudi precej škodljivcev 
sadnega drevja, ki jih spomladi sežgemo 
skupaj z njimi. Uspešna so tudi razna ma
ziva — od preprostega in cenenega apna, 
kravjeka, ilovice in krvi do dražjih va
rovalnih sredstev.

 Trdim lahko, da je  zajec prehudo ob
sojen in so proti njemu uperili preveliko 
gonjo prav sadjarji. Ali so se tako znesli 
tudi nad še večjim škodljivcem — volu
harjem? Tudi ne morem zapisati, da so 
vsi sadjarji odločno proti kaparju, saj so 
merodajni činitelji primorani večkrat tudi 
prisilno ukrepati in kaznovati posameznike.

Sedaj pa o koristnosti zajca. V Slove
niji postrelimo letno okrog 25 tisoč zajcev, 
ki so vredni okrog 13 milijonov din; z nji
hovim mesom si izboljšamo prehrano, ko
že so iskana surovina za klobuke, z izvo
zom kož ter živih ali mrtvih zajcev pa 
pridobimo tudi obilna devizna sredstva. Za
jec je  tudi najbolj številna divjad v na
ših loviščih; uničimo zajca in uničili bo
mo lovstvo. V Sloveniji je približno 10 ti
soč lovcev, ki plačajo vsako leto 400 din 
takse za orožje, 1200 din pa za članarino; 
koliko pa še izdajo za lovske čuvaje, za 
krmljenje divjadi, za orožje in municijo? 
Pomislimo samo malo, koliko delovnih rok 
je pri teh izdatkih zaposlenih!

Če smo ob teh ugotovitvah tudi ob
jektivni, potem moramo priznati, da sta 
sadjarstvo in d ivjad v naravi potrebna in 
vredna večje pozornosti in skrbi — tako 
sadjarjev kot lovcev, ki bi lahko z vza
jemnim prizadevanjem odstranili z dnev
nega reda tudi takoimenovano »zajčjo 
pravdo«. Š. M.

Rsk, rsk . .  . 
tako so po 
vsem Pomurju 
zapele kose.
Trava je letos 
gosta in velika. 
Obilo sena bo, 
o kolikor ga ni 
odžrla voda. 
Pridne grabljice 
imajo dosti 
posla. Poletno 
sonce pripeka 
in vedno bolj 
rjavi so njihovi 
obrazi.

(Foto Kološa)

Po obilni paši 
pride na vrsto 
še napajanje.
Na sliki:
Živina pri 
značilnem 
prekmurskem  
vodnjaku.

(Foto Kološa)

O P O Z O R I L O
OBČINSKIM LJUDSKIM ODBOROM, KMETIJSKIM ZADRUGAM

IN KMETOVALCEM
Koloradski hrošč se je  v zadnjih petih letih 

zelo razširil, saj praktično ni več vasi in občine, 
ki ne bi bila okužena s tem škodljivcem.

Zaradi tega opozarjamo občinske ljudske od
bore, kmetijske zadruge in kmetovalce na slede
ča določila temeljnega zakona o varstvu rastlin 
pred boleznimi in  škodljivci ter odredbe o zati
ranju koloradskega hrošča:

1. Občinski ljudski odbor je  dolžan, da po 
km etijski zadrugi zagotovi dosledno zatiranje 
koloradskega hrošča.

2. Občinski ljudski odbor je  dolžan, da se
znani kmetovalce z zakonskimi predpisi v zvezi 
z obveznim zatiranjem koloradskega hrošča in 
jim  tudi pomaga.

3. Pri občinskem ljudskem odboru je  treba 
imenovati komisijo, ki bo vodila zatiralno akcijo, 
kontrolne in množične preglede ter predlagala 
za kaznovanje vse tiste, ki kršijo zakonske pred
pise.

4. V primeru, da lastnik ne zatira hrošča, 
mora za to poskrbeti občinski ljudski odbor, ki 
na stroške lastnika izvede škropljenje ali praše
nje krompirjevih nasadov.

5. Tehnično izvaja zatiranje kmetijska zadru
ga.

6. Kmetijska zadruga formira ekipe, ki siste
matično izvajajo škropljenje ali prašenje vseh 
okuženih krompirišč ne glede na sektor lastni
štva.
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KRIŽEM KRAŽEM PO POMURJU
V ROGAŠEVCIH

je  bilo kred kratkim zaključeno štirinajst
dnevno zborovanje obveznikov predvojaške 
vzgoje. Mladinci so imeli poleg vojaških 
tudi več političnih in kulturno-prosvetnih 
predavanj. Najbolje so se izkazali Alojz 
Bertalanič iz Serdice, Viktor Mekiš iz Nu
skove ter Tonči Gider in Karel Markoč 
od Jurija.

Na ustanovnem občnem zboru TVD Par
tizan se je  zbralo okrog 40 mladih ljudi. 
Zboru so prisostvovali tudi zastopniki Par
tizana iz Cankove; novemu društvu so ob
ljubili pomoč v raznih potrebščinah.

V ČENTIBI

je  vse bolj živahno. Domača dramska 
skupina je zadnjo nedeljo uprizorila vese
loigro v madžarščini »Elszántott mesgye
cö vek«. Igra se je  posrečila, ogledalo pa 
si jo je tudi precej okoličanov.

Zadnjo nedeljo je tudi v

DOLGI VASI

nastopila mladinska madžarska folklorna 
skupina iz Lendave. Mlade plesalce so po
zdravili številni vaščani.

TURNIŠČE

Dijaki iz Odranec so nameravali na eno 
od preteklih nedelj uprizoriti v Turnišču 
igro »Sneguljčica«. Potrudili so se priti v 
Turnišče, toda k predstavi je  prišlo le 30 
ljudi. Seveda zaradi slabega obiska ni bilo 
prireditve. Zanimivo je, da se v Turnišču 
zanimajo bolj za dela domačinov, druga pa 
pnščajo vnemar, posebno še dela dijakov.

GOMILICE

Pionirji iz Gomilice se že od nekdaj zelo 
zanimajo za šport, posebno še za nogomet. 
KZ jim je kupila žogo in začeli so pridno 
vaditi. To pa ni šlo v račun vaščanom, ki 
pasejo na igrišču. Tako morajo pionirji po 
kratki vaji pod hudimi očitki zapustiti 
igrišče. Dobro bi bilo, da bi imeli starejši 
več razumevanja do mladine.

B. M.
ODRANCI

Tekmovanja, ki je  bilo razpisano v 
»Pionirskem listu«, se je udeležil tudi odred 
iz Odranec. Med drugim so pionirji spletli 
dva venca in ju položili pred spomenik 
Štefana Kovača pri Gančanih ter ob spo
menik padlih žrtev pri Muri. Uprizorili so 
dve igri, »Desetnik in sirotica« ter »Sne
guljčico«. Napravili so tudi več izletov po 
Pomurju. Tako so si ogledali muzej in 
tiskarno v Soboti, obiskali pa so tudi naftna 
polja v Filovcih. Imeli so tudi več šport
nih tekmovanj; kros, teki in odbojka. Učen
ci 6. razreda so narisali države Evrope, kar 
bodo uporabljali za učilo. Tekmovalna ko
misija iz Ljubljane jih je že obiskala in 
bili so veseli, da so se odranski pionirji 
udeležili tekmovanja. Na koncu šolskega 
leta bodo imeli razstavo risb in drugih 
predmetov.

L. Antolin

DIJAKI VAJENSKE SOLE V LENDAVI

se pripravljajo na svoj praznik, ki bo 
21. junija v M. Soboti. Sodelovali bodo v 
kulturnem programu in tekmovali v neka
terih športnih disciplinah: nogometu, atle
tiki, odbojki in šahu. Na poučni izlet so 
se bili podali v C elje in Maribor. Pri
pravljajo tudi svojo razstavo.

S kulturno prireditvijo bodo zaključili 
šolsko leto tudi lendavski cicibani, ki se 
urijo že precej časa.

Dijaki nižje gimnazije in osnovne šole 
so si po zaključku pouka ogledali lepote 
naše domovine. Obiskali so razne sloven
ske in hrvaške kraje.

Ljudski odbor bo letos odprl počitniško 
kolonijo za šolske otroke v Solčavi, kjer 
bodo postavili šotore tudi lendavski tabor
niki. V dveh izmenah bo tam prebivalo 
okrog 180 otrok. -jo

TEKMOVANJE PIONIRJEV 
NIŽJIH GIMNAZIJ POMURJA

(Oto Žunec porušil sloven sk i p ionir
ski  rekord, ko je  skočil  v višino)

D evetega  ju n ija  je  b ilo pred
tek m ovan je nižjih  gim nazij v a tle 
tiki in odbojki. N astopili so prvaki 
šol v raznih d iscip linah . V odbojki 
so se  pom erili sam o finalisti.

K onkurenca je  bila zelo  huda, 
kar je  m očno vp liva lo  na končne  
rezultate. T ako je  p ionir O to Žunec 
iz L jutom era neuradno porušil s lo 
venski p ion irsk i rekord; v skoku v 
v išin o  je  dvakrat presegel znam ko  
155 cm.

O sem  nižjih  gim nazij je  poslalo  
100 tek m ovalcev, ki so tek m ovali za 
prehodni pokal Sveta za telesno  
vzgojo. Pokal so si priborili p ionir
j i Ljutom era, ki so zbrali v vseh  
discip linah  234 točk. S led ijo  p ionir
ji M. Sobote, K riževec pri Ljut., T i
šine, Puconec, Apač, C ankove in 
B eltinec.

N ekaj boljših  rezultatov! P ion ir
ji: da ljina  5,36 m, Tone Stanovnik  
(Ljut.) 80 m Milan Č uk (L jut.) 10,2; 
kroglja: 13,6 m Tivadar (Puc.); p io 
nirke: da ljina  29 m T erezija  M ag
dič (Križ.); višina 130 cm , Breda  
Senčar (Ljut.) 60 m Magdič (Križ.) 
in Senčar (Ljut.); k rogla , 10,58 m 
V izovišek  (Ljut.)

L jutom erčani so b ili n ajb oljši 
tudi v odbojki — p ion irji in p ionir
ke. Ž-

ZASLUŽENA ZMAGA NAFTE V LENDAVI 

NAFTA -  SOBOTA 4 : 3  (2 :2 )

Nad igriščem Nafte so se zgrnili temni 
oblaki. Po dežju, ki je trajal nekaj minut, 
se je prikazalo sonce. Na igrišču se je 
zbralo okrog 400 gledalcev iz Lendave, bliž
nje okolice in M. Sobote, ko sta predstav
nika Pomurja v mariborsko-varaždinski no
gometni ligi pritekla na igrišče.

Kako so igrali? Moštvi sta pokazali le
po in hitro igro, ki je navdušila gledalce. 
Gostje so bili tehnično sicer boljši, domači 
pa izredno požrtvovalni. Najboljši igralec 
je bil krilec Dominko. V surovosti pa se 
je izredno izkazal srednji krilec gostov Ba
bič. Sodnik Breslauer je oškodoval doma
če za očitno enajstmetrovko, vse premalo 
pa je  upošteval tudi prednost. -jo

NAFTA II — DOBROVNIK 2:2 (0:1)

Drugo moštvo Nafte je doseglo v igri 
s požrtvovalnimi gosti iz Dobrovnika samo 
neodločen rezultat. Gostje so že v drugem 
polčasu vodili z 2:0 in so domači le s te
žavo izenačili. V bodoče bo potrebno vaš
kim nogometašem posvetiti več pozornosti. 
Srečanje je dobro vodil Gerenčer iz Len
dave.

LJUTOMER PRVI. NAFTA DRUGA

Minulo nedeljo so lendavski kegljači 
gostovali v Ptuju. V tekmovanju za keglja
ško prvenstvo mariborske podzveze so se 
pomerili z vrstniki iz Ptuja, Ljutomera in 
Slov. Bistrice. Rezultati so bili naslednji: 
1. Ljutomer 404, 2. Nafta 367, 3. Ptuj 346, 
4. Slov. Bistrica 342. -jo

SOBOŠKA KRONIKA
POROKE, ROJSTVA IN SMRTI

od 2. do 9. junija 1956.
Poročili so se: Anton Jančar in Kristi

na Benko, oba iz Bakovec; Alojz Lopert iz 
Dokležovja in Marija Kous iz Bakovec; Ko
loman Škrilec iz Polane in Ana Fajs iz 
Č rnelavec.

Rodile so: Nerina Klar iz Turnišča, 
dečka; Kristina Titan iz M. Sobote, deč
ka; Georgina Kolmanič iz M. Sobote, de
klico; Katica Glavač iz Beltinec, deklico; 
Gizela Zrim iz M. Sobote, dečka; Kata Ged
žovski iz M. Sobote, dečka; Angela Kos iz 
Lipovec, dečka; Amalija Kotba z Robadja, 
deklico; Olga Utroša iz Dol. Bistrice, deč
ka; Irma Ovček iz Ženavelj, dečka; Angela 
Vrbnjek z Rožičkega vrha, dečka; Sida 
Novak z Vaneče, dečka; Marija Maučec iz 
Gančan, deklico; Milica Harc iz Bratonec, 
dečka; Nevenka Šiftar iz M. Sobote, dekli
co; Marija Lutar iz Kroga, dečka; Terezija 

Gerenčer iz Strehovec, deklico; Šarika So
čič z Vaneče, dečka; Marija Šolaj iz V. 
Polane, deklico; Mira Vučka iz Banute, 
d ečka.

Umrli so: Vesna Cener, otrok iz Doli
ne; Štefan Drvarič, prevžitkar iz Kroga, 
74 let star; Marija Cener, delavka iz Ku
štanovec, stara 32 let; Jožef Tratnjek, zi
darski pomočnik iz Bakovec, star 49 let.

P R O D A M O
Občinski ljudski odbor M. Sobota 
prodaja 300 m2 belega kararskega 
marmorja. Interesenti naj se javijo  

na Občinskem ljudskem odboru.

O B V E S T I L O
Klub kulturnih delavcev Pomurja 
pripravlja skupno z akcijskim od
borom za gradnjo novega gledali

šča v M. Soboti. 
r a z g o v o r

o problemih, ki so nastali v zvezi 
s to gradnjo. Vabimo vse, ki jih ta 
problem zanima, da se tega razgo
vora udeleže v čimvečjem številu. 
Razgovor bo v ponedeljek, 18. t. m., 
v prostorih Kluba odbornikov v so

boškem gradu.
Vabi odbor

Dramska skupina DPD »Svoboda« 
iz Lendave

bo uprizorila v soboto. 16. junija 
ob 20. uri

v soboškem Domu TVD »Partizan« 
igro

»JAVNI TOŽILEC«
Vljudno vabljeni!

OKRAJNA OBRTNA ZBORNICA 
M u r s k a  S o b o t a

obvešča
obrtne obrate državnega in zadruž
nega sektorja, kakor tudi vse p r i
vatne obrtnike, da bodo v bodoče 

pri njej
M O J S T R S K I  I Z P I T I
iz sledečih obrtnih strok:

Kovaštvo, ključavničarstvo, strojno 
ključavničarstvo, mehanika, me
hanika motornih vozil, kleparstvo, 
lončarstvo in keramika, vodnjakar
stvo, sobno slikarstvo, pleskarstvo, 
kolarstvo (izdelovanje karoserij), 
mizarstvo (pohištveno in stavbno), 
sodarstvo, krojaštvo moških oblek, 
krojaštvo ženskih oblek, krojaštvo 
perila, vrvarstvo, sedlarstvo in je r
menarstvo, čevljarstvo, mlinarstvo, 
pekarstvo, mesarstvo ter izdelova
nje klobas in črevarstvo, brivstvo 

in frizerstvo.
Kandidati za opravljanje m ojstr
skih izpitov za zgoraj navedene 
stroke naj se za vsa pojasnila, na
svete in strokovno literaturo obra
čajo na O krajno obrtno zbornico 

v M. Soboti, Titova ulica 5.

OBVESTILO
Obveščamo vse prebivalstvo po

murskega okraja, da bodo 24. jun i
ja 1956 z začetkom ob 9. uri velike 
društvene moto-dirke v M. Soboti, 
ki jih prireja Avto-moto društvo 
»Štefan Kovač« v M. Soboti.

Naprošamo vse motoriste, ki so 
člani tega društva, da se prijavijo 
za dirke najkasneje do 22. junija 
1956 pri tajniku društva tov. Topo
lovec Franju v M. Soboti. Titova 
ul. 14. na dvorišču.

Pripravljalni odbor

RAZPIS
Uprava Vin.-sadjarske šole Svečina
razpisuje vpis v 1. razred za šolsko 

leto 1956/57.
Pogoji za vpis:

1. Predizobrazba: 2 razreda gim
nazije ali 6 razredov osemletne šo
le. Prednost imajo obiskovalci Kme
tijsko-gospodarske šole.

2. Starost: 16 do 19 let.
3. D ijaki imajo popolno oskrbo 

v internatu šole. Mesečna oskrbni
na je 3000 din.

4. Čas za vpis: do 20. avgusta t. l.
Interesenti morajo vložiti lastno

ročno napisano prošnjo, ki mora 
biti kolkovana s 30 din.

Prošnji je treba priložiti zadnje 
šolsko spričevalo, rojstni list, zdrav
niško spričevalo, pristanek in ob
veznost staršev, odnosno gospodar
ske ali družbene organizacije, da 
bodo redno plačevali vzdrževalnino.

Prošnje in priloge pošljite na 
naslov: Vinarsko - sadjarska šola 
Svečina, p. Zg. Kunguta pri Mari
boru.

Uprava šole

1. julija
v DOMU JLA 

v Murski Soboti

OBIŠČITE R A Z S T A V O

POV0JHIH IZUMOV IN TEHNIČNEGA NAPREDKA FLRJ
v  L j u b l j a n i  o d  1 6 .  d o  2 4 .  j u n i j a  1 9 5 6

Nad 400 novih domačih izumov!
Razstava elektrogospodarstva!

Manifestacija napredka jugoslovanske tehnike, industrije in prometa!
Za obisk razstave se poslužite 25% popusta na železnici!

»G O S P O D A R S K O  R A Z S T A V I Š Č E«, L J U B L J A N A

Okrajna gasilska zveza 

Murska Sobota
obve šč a :

SEKTORSKE VAJE. V nedeljo, 17. t. m. 
bodo sektorske gas. vaje v kraju Gerlinci 
ob 14. uri, v Gorici ob 8. uri, v Krajni 
ob 13. uri in v Ižakovcih ob 13. uri.

PROSLAVE. PGD Črnelavci proslavlja 
17. t . m. 30-letnico svojega delovanja. Va
bimo okoliška društva, da se proslave šte
vilno udeleže.

TROMESEČNA POROČILA. Vabimo vse 
Občinske gas. zveze, da do konca tega me
seca zberejo vsa tromesečna poročila za II 
tromesečje in zbirnike dostavijo najpozneje 
do 2. VII. t. l .

PLAČILO OBVEZNOSTI: Vabimo vsa 
društva, da nemudoma poravnajo svoje ob
veznosti na OGZ, ker sicer prošenj za pod
peré ne bomo upoštevali. Zadnji rok: 30. 
VI. 1956.
GASILSKI FESTIVAL V MARIBORU. Ker 
nas do II. gas. festivala v Mariboru, ki bo 
v prvih dneh meseca avgusta, loči le kra
tek čas, naročamo funkcionarjem PGD, da 
propagirajo čimvečjo udeležbo. Nastopajoči 
naj se vztrajno pripravljajo na občinske 
generalke.

Iz pisarne OGZ

M A L I  O G L A S I

PRODAM RAZNE MOTORJE 4 -1 0  KS, po
gon: bencin, nafta, lesni plin z gene
ratorjem, samohodni motorni plug, mla
tilnico Hofer 65 cm. Kupim Diesel mo
tor. Štefan Skrbinšek, p. Hajdina, Ptuj.

ŠTEDILNIK, malo rabljen, ugodno prodam. 
Informacije v upravi lista.

ČEVLJARSKO ORODJE, kompletno, pro
dam. Danč, Prosenjakovci.

GOZD. 2 ho, ob glavni cesti v Borecih pri 
Ljutomeru, prodam. Poizvedbe Dibelčar, 
Radenci.

KRASNA enodružinska komfortna VILA z 
velikim higieničnim lokalom 9  X  6, bo 
ugodno prodana na javni dražbi 30. ju 
nija 1956 ob 9. uri. Takojšnja vselitev. 
Najnižja cena 1,500.000 din. — Maks 
Šerbec, Maribor, Limbuška c. 70.

PRODAM leseno hišo, krito z opeko. — 
Ernest Lanšček, Fokovci 52, Prekmurje.

INVALIDSKI VOZIČEK, na ročni in motor
ni pogon, prodam. — Ludvik Lanšček. 
Fokovci 52, Prekmurje.

V KRAJNI na prodaj ca 5 oralov njiv. — 
Poizvedbe: Odvetniška pisarna dr. M. 
Šijanca, Murska Sobota.

IZRUVAČ ZA KROMPIR, v dobrem stanju, 
prodam. — Franc Simonič, kmet, Zg. 
Ščavnica 2.

40 AROV GOZDA v Vanča vasi prodam 
Vprašati pri Karolini Gergek, Gostilna. 
Rankovci.

VAJENCA ZA MLINARSKO OBRT sprej
mom takoj. Franc Šeruga, Mele, p. Sla
tina Radenci.

HIŠA z drugimi, 6 juter zemlje s 100 sad
nimi drevesi, vse v enem kompleksu, 
ugodno na prodaj. — Vprašati: Marija 
Peleš, Beli Manastir, Baranja.

Tedenski koledar
Nedelja, 17. junija — Gorazd 
Ponedeljek, 18. junija — Bogdan 
Torek, 19. junija — Julijana 
Sreda, 20. junija — Nenad 
Četrtek, 21. junija — Alojz 
Petek, 22. junija — Ahacij 
Sobota, 23. junija — Kresnica
Gibanje sonca: 16. junija vzide ob 4.20 in 

zaide ob 19.56 uri. — Dolžina dneva: 15 
ur 46 minut.

Lunine spremembe: 23. junija ob 7.13 
polna luna.

KINO
MURSKA SOBOTA — od 15. do 17. junija 

francoski barvni film »Grof Monte Chri
sto«, II. del — od 19. do 21. junija av
strijski film »Don Juan«.

LENDAVA — od 15. do 17. junija češki 
film »Divja Barbara« — od 19. do 20. 
junija mehiški film »Rio Escondido«. 

GRAD — 24. junija francoski film »Prav
na identiteta«.

ČEPINCI — 17. junija ameriški film »Skriv
nost jezera obsojencev«.

RADGONA — 16. in 17. junija ameriški 
film »Jutri bo boljše« — 20. in 21. ju 
nija italijanski film »Obtožba«. 

RADENCI — 17. in 18. junija ameriški 
barvni film »Hčerka Bela Star« — 21. 
junija jugoslovanski film »Jubilej g. 
Ikla«.

VELIKA POLANA — 17. junija avstrijski 
film »Sanjave ustnice«.

RAZPIS
Splošna kmetijska šola Podgradje 

pri Ljutomeru
razpisuje vpis učencev v enoletno 
kmetijsko šolo za šolsko l. 1956/57. 
Začetek pouka: septembra 1956. — 
Pouk je teoretičen in praktičen ter 
zajema vse panoge kmetijstva (vi
nogradništvo, sadjarstvo, živinorejo 
in poljedelstvo).

Pogoji za sprejem: dovršeno 16. 
leto starosti, uspešno končana Z raz
reda gimnazije ali 6 razr. osnovne 
šole, telesno in duševno zdravje in 
po možnosti dovršena kmetijsko- 
gospodarska šola.

Učenci stanujejo v šolskem in
ternatu s popolno oskrbo. Za vse 
potrebne so štipendije zagotovljene.

Prijave za sprejem dostavite 
upravi šole do 20. julija.

N adaljnja pismena in ustmeua 
navodila daje uprava šole.

Splošna kmetijska šola 
Podgradje pri Ljutomeru.

P o m u r s k i  v e s t n i k  — Izdaja 
Časopisno in založniško podjetje 
»Pomurski tisk« v Murski Soboti — 
Direktor in odgovorni urednik Jože 
Vild — Uredništvo: M. Sobota, Tru
barjev drevored 3/II. — Telefon 1-38 
Uprava in oglasni oddelek: Murska 
Sobota, Kocljeva ulica 7 — Tel. 53 — 
Naročnina: četrtletna 100. polletna 
200, celoletna 400 dinarjev — Tekoči 
račun pri Narodni banki 641-T-608 
v M. Soboti — Tisk Pomurske tiskar

ne v Murski Soboti.

TEKSTILNA TRGOVINA  „M0DA“ V MURSKI SOBOTI
r a z p i s u j e

mesto trgovskega pomočnika tekstilne 
stroke.

Prednost: mlajša moč, vojaščine prost, z neoporečno pre
teklostjo.

Obenem sprejmemo v uk vajenca za tekstilno stroko. Pogoj: 
uspešno končan 4. razred srednje šole.

Interesenti naj vložijo lastnoročno pisano prošnjo s prilože
nim zadnjim šolskim spričevalom osebno v trgovini.

O B J A V A
POZOR! ŽIVINOREJCI POZOR!

O sem enjevalni center Veterinarskega zavoda v M. Soboti bo 4. ju 
nija spremenil delovni čas na osem enjevalnih postajah za umetno 
osem enjevanje govedi.

Letni delovni razpored bo naslednji:
I. PROGA

Osemenjevalna postaja Prihod
Markovci 8.10
Tešanovci 8.40
Bogojina 9.05
Beltinci 9.45
Črenšovci 10.30
Stročja vas 11.35
Cven 13.10
Veržej 14
Križevci pri Ljutomera 14.35 
Bučečovci 15,15
Radenci 15.50
Petanjci 16.35
Tišina 17.10
Krog 17.40

II. PROGA
Osemenjevalna postaja Prihod

Rakičan 8.10
Martjanci 8.40
Zg. Moravci 9.15
Prosenjakovci 10.25
Križevci v Prekm. 11.05
Mačkovci 12.05
Moščanci 12.55
Puconci 13.25

III. PROGA
Osemenjevalna postaja Prihod

Kupšinci 14.30
Vanča ves 15
Gederovci 15.30
Skakovci 16

Puževci 16.25
Brezovci 17
Predanovci 17.35
Polana 17.55
Črnelavci 18.15

Živinorejci! Vabimo vas. da se poslužujete umetnega osem enjeva
nja, ker boste tako najhitreje izboljšali izbor živine. Izognili pa se bo
ste tudi nevarnosti spolnih okužb vaše živine.

VETERINARSKI ZAVOD M. SOBOTA

DAN OBRTNIH VAJENCEV - 21. JUNIJA 1956
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P L E S  K O T  U M E T N O S T
Začetki plesa - Ljudski plesi - Klasični balet - Sodobni ples

Ples je  osnovna človekova 
umetnost. Smisel plesa, kot 
umetnosti vobče, je družbeno 
občevanje med ljudmi, tež
nja, da svoja razpoloženja 
prenesemo na druge, da sebe 
drugim predočimo.

Ob svojem početku ples ni 
imel estetske veljave. Prva 
ritmična gibanja človeškega 
telesa so bila uravnana po 
obredniku primitivne religije. 
V okviru svetili obredov je 
ples poskrbel vernikom novo 
možnost: plastičen prikaz re
ligioznega občutka. V njego
vem poznejšem razvoju pa 
zapazimo dve vrsti tipičnih 
manifestacij, ki si jih mora
mo vzajemno predočiti na eni 
strani z divjaškimi plesi ob 
zvoku tam-tama v rodovih 
osrednje Afrike, ali s plesom 
dervišev, in na drugi strani 
s svetimi plesi plesalk hindu
stanskih templjev.

Očitno je, da se v prvem 
primeru množica nahaja kot 
žrtev neke vrste verske blaz
nosti in da občuti samo in 
edinstveno potrebo, najti v 
naglih in divjih okretih, na

silno ubranih s primitivnimi 
instrumenti, eksteriorizacijo 
temnih strasti, nejasno po
barvanih z religiozno eksta
zo, ki jo obseda.

Druga vrsta je precej raz
lična. Izhodišče pa je isto. 
Gre za plastičen prikaz re
ligioznega občutka. Samo v 
vprašanju, kako uresničiti 
eksteriorizacijo, se je  pot iz
popolnitve našla odprta. V 
resnici vidimo šibka telesa 
plesalk, podvržena strogemu 
vežbanju; kretnje in drže so 
naštudirane s skrajno natanč
nostjo. Tako prihaja sveti 
ples do izražanja najbolj ab
straktnih in najčistejših ob
čutkov in pobud z izbranimi 
odtenki.

Če na drugi strani pogle
damo ljudske plese, vidimo v 
vseh deželah sveta in v vseh 
časih brezkončne inačice, ka
tere pa vendar vse zasledu
jejo z večjo ali manjšo pre
metenostjo isti cilj; simboli
zirati s pomočjo ritmičnih gi
bov telesa večni dih ljubezni.

Značilnosti plesa lahko po

vzamemo tako: ples vselej 
teži k izrazu nekega občutka 
ali pobude človeškega bitja. 
Da to zmore, uporablja kot 
plastično snov človeško telo, 
vzbujajoč mu niz kretenj, 
urejevanih z glasbo.

Razlogi, s katerimi ples 
vzbudi v nas estetsko čustvo, 
so številni. Prvič, lepota člo
veškega telesa se lažje odkri
je v gibanju ali plesnem za
držanju. Ples more posredo
vati občutek, zmore sam

vzbuditi estetsko čustvo. D ru
gič, tesno navezan na glasbo, 
more ples posoditi plastično 
formo neki glasbeni frazi, ki 
po tem aktu najde novo pot 
do gledalčeve notranjosti in 
vzbudi v n jej vibracijo. Konč
no je plastična forma odlič
nega plesalca lahko že sama 
izvor estetskega ugodja.

V klasičnem baletu posta
ne ples prizor svoje vrste, 
ustvarjajoč tesno zvezo dveh 
bistvenih elementov. Prvi je 
dan s človeškim telesom, či
gar dovršenost se more poka
zati le v plastični razgibano
sti. Drugi element predstav
lja glasba, ki tvori ozadje ter 
se nahaja v notranji poveza
nosti s  koreografskim deja
njem. Tako ples odkriva 
očem vse krivulje glasbenega 
dela, približujoč ga gledalče
vim čutilom.

Dočim baleti navadno odra
žajo in tolmačijo glasbeno 
formo, je v takozvanem »ab
solutnem plesu« glasba pod
rejena koreografskemu ele
mentu. Glasba v njem zago
tavlja samo ritem in ustvarja 
zvočno klimo, nič več. Kot 
pionir te smeri je znan ko
reograf Sergej Lifar.

Naš koreograf Pino Mlakar 
posrečeno združuje folklorne 
kakor tudi moderne plese s 
klasičnim baletom. Kdor je 
videl njegove stvaritve »Sred
njeveško ljubezen«, »Ohrid
sko legendo«, ali »Vraga na 
vasi«, bo priznal, da so k ri
stalne umetnine.

TO, KAR JE ZNANO, PA RADI 
POZABLJAMO . . .

. . .  da je  dežnik star 2000 let, 
iznašla pa ga je  neka Ki
tajka.

. . .  da ima največ prebivalcev 
na svetu LR Kitajska in s i
cer 583 milijonov, na drugem 
mestu pa je Indija s 377-timi 
milijoni.

. . .   da je  v Evropi 19 mest z več 
kot milijon prebivalci. Na 
vsem svetu pa je  mest z več 
kot milijon prebivalci 51.

. . .  da živi v evropskih in ame
riških mestih več žensk ka
kor pa moških, v Aziji pa 
je ravno obratno.

. . .    da so za dnevno časopisje 
najbolj navdušeni Angleži, 
pri katerih pride na 1000 

prebivalcev 609 časopisnih iz
vodov.

. . .  da je  svetovni rekord v gla
dovanju 105 dni.

. . .  da ima sedaj Pariz štirikrat 
več avtomobilov, kot jih je 
imel leto 1939. Skupno števi
lo: 1,750.000!

. . .  da pomeni izraz »deus ex 
machina« (iz lat.) nepričako
vano nastopajočo osebo, 
predvsem v igrah, ki po
vzroči nenavaden preobrat.

. . .  da je svetovni rekord v ska
kanju v višino 21,15 dcm ali 
2,115 m, v daljino pa 8,03 m.

. . .  da je  najvišji vrh sveta 
Mont Everest v Aziji, ki je 
visok 8882 metra, na katere
ga je že stopila človeška no
ga. V Jugoslaviji je najvišji 
vrh Triglav, ki meri 2863 m.

. . .  da je  pomenila beseda »der
by«  najpomembnejše angle
ške konjske dirke za preiz
kušnjo triletnih čistokrvnih 
konj. pozneje pa najpomemb
nejše tekme v športu.

. . .  da je bil Lukijan pomemben 
in duhovit grški antični sati
rik, ki je  živel od okrog 
125—180. leta. V slovenščini 
imamo prevedene njegove 
»Satire«.

. . .  da je beseda register vzeta 
iz latinščine in imamo zanjo 
več lepih in ustreznih slo
venskih izruzov: popis, se
znam, imenik, kazalo.

Nasmejan — a vendar resen 
in strog je mladi miličnik pro

metnik — pionir

Mati koklja 
nikakor ne 
more 
razumeti 
tega čuda: 
grela sem 
dvanajst 
enakih 
jajčk, zdaj 
pa glej —
6 belih in 
6 črnih 
piščančkov. 
No, rada 
ima pa 
vseh 
dvanajst 
enako

GRADITELJE LETEČIH 
KROŽNIKOV IŠČEJO

N eka angleška tovarna le 
tal je  ob jav ila  v časopisu  
oglas, v katerem  išče inžen ir
je  in teh n ik e za graditev v se 
mirskih raket in leteč ih  k rož
n ikov. Razen tega ponuja  
družba službo strokovnjakom  
za rakete s tekočim  gorivom  
ter za kontrolne kabine pod 
pritiskom .

METULJI — SPECIALISTI 
ZA DOLGE POLETE  

V Kanadi ž iv i neka vrsta  
m etu ljev , k i so pravi stro 
kovn jak i za dolge zračne  
proge. Kot nek atere ptice se 
livk e, se  tudi oni pred vsako  
zim o preselijo  v top le jše k ra
je . Pri tem p reletijo  na tisoče  
kilom etrov dolgo pot čez  
Atlant ik v Evropo in Afriko.

ZEMLJA SE NE VRTI 
ENAKOMERNO OKOLI 

SVOJE OSI
Najnovejša proučevanja gi

banja Zemlje so pokazala, da 
se naš planet ne vrti enako
merno okoli svoje osi, kakor 
je to bilo doslej splošno mne
nje. Iz dosedaj nerazkritih 
vzrokov Zemlja pri tem vrte
nju včasih zaostaja, včasih pa 
celo prehiteva kar za 30 se
kund več od normalnega' voz
nega reda«. Se pravi, da je tu
di Zemlja podobna kakšni na
ši povprečno dobri uri, ki ni 
treba, da je ravno švicarske 
znamke.

Simbolični 
ključ , ki 
je zaprl 
maturantom 
vrata 
gimnazije 
in odpira 
pota v večjo 
učenost in 
znanje — 
Iskreno 
jim želimo 
— uspešen 
študij!

Utrinek iz dogodka ob nasipu Mure
Voda narašča. Postaja vedno bolj 

motna, ko se vali iz struge v številne 
rokave. Kaj hitro so pod vodo neza
varovani travniki — do nasipa.

Na zapadu še vedno visijo nevar
ni temnosivi oblaki, ki ne obetajo 
nič kaj dobrega. Vodostaj je  velik, 
naliv še večji; toda nasip je  trden. 
Uspešno kljubuje razbesneli vodi ter 
brani pred poplavo z znojem pre
žete dolinske njivice.

Ljudje so vznemirjeni. Ta vzne
mirjenost je slab spomin na pretek
lost, ko je  voda ob malo večjem na
livu že neusmiljeno drla obdelano

zemljo ob svojih bregovih. Sedaj je 
drugače. Z vznemirjenostjo se pre
pleta samozavest zmagovalca: nasip

je vzdržal, polje je ostalo nedotak
njeno.

Vendar prebivalci ob bregovih 
Mure samo s tem še niso zadovoljni. 
Skrbeti je treba za nasip, da bo lah
ko vzdržal še tako velik naliv. V 
vaseh: Bistrice. Hotiza. Kol, Gaberje, 
Petišovci so osnovali štabe za obram
bo pred poplavami, predvsem pa za 
čuvanje nasipov.

Priključil sem se štabu v Gaber
ju. Iz občinskega štaba so prejeli 
poročilo: »Iz Avstrije sporočajo, da 
Mura nevarno narašča. Ukrenite vse 
potrebno za obrambo nasipa!« Pa so

bili skupaj: stari Smej. Horvat, Ti
vadar. Zadravec, Korin in drugi — 
mladi in stari. Predsednik štaba je

Horvat; poslal je že straže na na
sip. Te so mu sporočile, da še ni ne
varno, vendar pa voda naglo nara
šča. »So zapornice zaprte?« — »Da,« 
odgovarja nekdo iz ozadja. — »Prav,« 
pravi Horvat, »tovariš Korin, poskr
bite, da bodo vsa mesto, kjer je na
sip zrahljan, pravočasno utrjenu!« — 
Korin je krenil z nekaj vaščani sko
zi vas k nasipu.

Pridružil sem se staremu Smeju. 
Nekaj časa sva molčala, nato pa je 
dejal: »Mura je  na varnem in pozimi 
bo na naših mizah včasih tudi bel 
kruh.« Dober gospodar je Miška 
in član sveta za kmetijstvo pri ob
činskem ljudskem odboru, zato mu 
verjamem. Naliv je  nekoliko popu
stil. Razšli smo se, ker so nam spo
ročili, da ni nevarnosti.

Spotoma sem se spomnil Miškovih 
besed: »Nasip nam čuva kruh.« Vsi 
pa ne mislijo tako. Pred kratkim so 
Hotižanci zalotili Koceta iz Kota, da 
je s kravjo vprego vozil po nasipu; 
ljudje so bili nanj pošteno jezni.

Najlepši ni 
tak počitek, 
toda tema 
dvema, 
kakor kaže, 
vseeno zelo 
ugaja N E V E R JE T N A  HITRO ST  

SO K O L O V
N ekatere  živali se gibljejo 

z veliko h itrostjo . Tako do
seže n. pr. noj 80 km na uro, 
antilopa 95 km itd. Ptice pa 
so seveda še h itre jše . Med 
njim i ima rekord  sivi sokol, 
ki doseže p ri pregan jan ju  
plena tudi do 320 km na uro.

Pisan drobiž
TRAKTORJI ZA
TRANSANTARKTIČNO
ODPRAVO
Posebne traktorje, ki jih bo 

uporabljala transantarktična 
odprava držav Britanske 
skupnosti narodov, bodo ko
nec jun ija  na Norveškem na
tanko preizkusili. Cilj preiz
kušanja je  tem eljita kontrola 
teh vozil, ki jih bodo upo
rabljali na različnih področ
jih. Šoferje bodo izšolali po
sebej za vožnjo z njimi. Vod
ji odprave dr. Vivian Fuch in 
David Pratt, ki bosta navzoča 
pri preizkuševanju, sta odgo
vorna za odpravo. Preizkusili 
bodo tri traktorje, ki jih bo
do potem z ladjo prepeljali v 
Oslo, odondod pa v Elvaese
ter, 2400 m nad morsko gladi
no. Med drugimi preizkušnja
mi bo vsak traktor vozil 
400 km daleč po snegu in ledu 
pri zelo nizki temperaturi.

ŽIV POKOPAN 
V nekem hotelu v franco

skem mestu Lillu je fakir 
Yvon Yva sprejel novinarje 
in jim izjavil, da je bil 287 
ur živ pokopan. Fakirja so

namreč zapečatili v zaboj in 
ga spustili v tri metre globok 
grob. S seboj je imel le dve 
steklenici limonade in nekaj 
čaja brez sladkorja. Ko so ga 
pred številnimi gledalci iz
vlekli iz začasnega groba, je 
bil fakir zelo izčrpan, tako 
da mu je moral zdravnik 
vbrizgati vitamine in sred
stvo za pospešeno delovanje 
srca. Sam je izjavil, da je s 
tem svojim podvigom potol
kel svetovni rekord v strada
nju.

DVANAJST NAJVEČJIH
Uredništvo neke revije je 

nekoč vprašalo Bernarda 
Shawa, katerih 12 pisateljev 
je treba po njihovem mnenju 
prištevati med največje v 
naših časih. Shaw je dolgo 
razmišljal. Z obratno pošto 
je  poslal odgovor:

1. Shaw ; 2. G. B. S; 3. Ge
orge; 4. Bernard: 5. George 
Shaw; 6. Bernard Shaw; 7. 
G. B. Shaw; 8. Bernard Shaw ; 
9. George B. Shaw ; 10. B. 
George Shaw ; 11. Shaw Ge
orge Shaw; 12. George Ber
nard Shaw.

AVTOMATIZIRANA TOVAR
NI TUDI V SOVJETSKI 

ZVEZI
Menda je  prišlo  n ajprej do 

avtom atizacije  v industriji v 
A ngliji. Te dni pa je  začela 
obratovati v Vorošilovgradu  
popolnom a avtom atizirana  
M artinova peč. To je  obenem  
tudi n a jvečja  peč te vrste v 
Evropi, saj bo proizvajala  
dnevno nad 500 ton jekla!

ANGLEŠKE ZALOGE
ZLATA NARAŠČAJO
Zaloge zlata in dolarjev Ve

like Britanije so narasle pred 
kratkim za 67 milijonov do
larjev. To je že tre tji mesec,  
odkar naraščajo zaloge zlata 
v Angliji. Velika Britanija 
ima sedaj za 2,277.000.000 do
larjev zlata. Poročilo angle
škega finančnega ministrstva 
pravi, da je bilo med večjimi 
transkacijami v marcu tega 
leta izplačilo dolga Velike 
Britanije Evropski plačilni 
uniji v znesku 16 milijonov 
dolarjev in izplačilo 8 milijo
nov dolarjev, ki jih  je poso
dila Veliki Britaniji Kanada.

S poti po Afriki
F R A N C  Š R I M P F4

Vsi trije  so bili še zelo mladi. N ajstarejši je  imel največ 
tri in dvajset let. Povedali so, da so nasedli francoskim agen
tom, ki j ih  je po drugi svetovni vojni kar mrgolelo po 
Avstriji in Nemčiji. Naslikali so jim legionarsko življenje v 
najbolj blestečih barvah. Doma takrat ni bilo najbolj rož
nato, vlekla jih je tudi pustolovska kri, ki polje v vsakem 
mladem človeku, in pristali so. Podpisali so za pet let. Sedaj 
komaj čakajo, da bodo spet šli domov.

»Kaj pa, ali vas kaj pretepajo?« se je  sklonila Putzova k 
enemu izmed njih.

Veselo jo je  pogledal.
»Ne, to ne, pretepati nas ne smejo več, vendar ...«
»Kaj vendar?« je silila gospa.
»Ah, težko je,« se je  izognil odgovoru legionar. Trda di

sciplina. boji, neprestani boji z domačini, nevarnosti na vsa
kem koraku, vojaško življenje,« je  precej nedoločeno odgo
varjal.

»Ste bili že v Indokini?« je bil sedaj radoveden mož, ki 
je doslej puščal ženi glavno besedo.

»Dvakrat. Enkrat so nas Hošiminhovci celo zajeli.«
»Vse tri?«
»Nas vse tri, pa še mnogo drugih.«
»Pa vas niso ubili?« je  naivno vprašala Putzova.
»Ne,« se je  zasmejal legionar. »Legionarji so tudi za njih 

bili samo najeta vojska in nič več. Vprašali so nas, če hočemo 
ostati pri njih, in ko smo jim rekli, da ne, so nas kratkomalo 
izpustili. Nekaj pa jih je tudi ostalo pri njih.«

»Ni mogoče!« se je  čudil sedaj celo mož.
»Ali vas je bilo mnogo tam doli?«

 »Dien Bien Fu so branili skoraj sami Nemci in mi. Pa 
tudi padli so večinoma sami Nemci in naši.«

»Oh, ubogi fantje,« se je  zopet razžalostila gospa Putzova 
in pobožala mladega legionarja po licu.

Ta se je branil in smeje rekel:
»Saj smo si sami krivi. Prej nismo imeli pameti, pa si jo 

sedaj tu kupujemo. Resda precej drago.«
»Koliko je naših v Tujski legiji?«
»Točno ne vem, ampak samo Nemcev je okoli četrt mili

jona. 3.500 jih je padlo pri Dien Bien Fuju.«
»Strašno!«
»Kaj pa zdaj? Kaj delate tu v Nemoursu?« sem se še jaz 

priglasil.

Obrnil se je k meni.
»Tu smo na dopustu. Tri mesece.«

»In potem?«
»Potem bomo šli nazaj v našo postojanko. Sidi bel Abbes, 

od tam pa zopet nazaj v Indokino.«

»Na fronto?«
»Da. na fronto.«1)
»Se zelo bojite?« je skušala nežno vprašati lekarnarjeva

žena.
Zasmejali so se hrupno.
»Smrti se vsak boji. Nekdo to pokaže in javno prizna, 

drugi zopet zataji v sebi in se dela junaka na zunaj. Veliko 
seveda pomeni, če je človek že navajen boja. In mi smo ga, 
čeprav bi nam zdaj bilo ljubše, če bi ga ne bili.«

Pogledal sem legionarja, ki je zelo resno spregovoril te 
besede. Bil je  visok, zastaven črnolas fant, resnih, inteligent
nih potez v obrazu.

Obrnil sem se k njemu.
Prav ste povedali. Škoda, da je vaše spoznanje prišlo šele 

po preizkušnji.«
»Vsako spoznanje pride šele po preizkušnji.«
Že. toda vaši primeri so bili že tisočkrat preizkušeni in 

ne bi bilo treba jih še vam preizkuševati. Mnogi so te po
novne in tudi prejšnje preizkušnje plačali z življenjem.«

Točno, gospod. Mi pa smo bili mladi in neuki. Nihče nam 
ni ničesar povedal. Jaz sem sicer nekaj bral o Tujski legiji, 
toda same lepe in mikavne zgodbe.

Ampak sedaj, če pridem še kdaj domov, bom jaz napisal 
zgodbe, čisto drugačne od tistih, ki so mene tako preslepile.

»Ali ste mnogo doživeli?
Več debelih knjig bi lahko napisal o tem, kar sem do

živel v teh nekaj letih. Eno bom prav gotovo napisal.«
Zvrnil je  kozarček na dušek in se spet obrnil k meni.
Vi nimate niti pojma, kaj skušajo napraviti iz nas. In ne 

samo poskušajo, mnoge so tudi že napravili. Mogoče ste že 
koga takega videli.«

»Videl sem. Slučajno. Danes popoldne. K arikatura člo
veka.«

»Karikatura je mila beseda. Neskončno prazno je to naše 
življenje. Samo z ubijanjem , vinom in z ženskami nam ga pol
nijo. Ali veste, da so sem v Nemours, v to majhno nedolžno 
gnezdece, samo zaradi nas pripeljali vlačuge iz Alžira in usta
novili javno hišo?«

Molčali smo na to. Kaj bi naj tudi govorili?

1) Takrat, ko sem potoval po Afriki, še ni bilo sklenjeno premirje 
v Indokini.

Jutranja telovadba legionarjev v taborišču.
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